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Rok 2018 byl rokem velkých výročí: 
 
28.října (1918) – 100 let vzniku samostatné Československé republiky. Poprvé v 
historii jsme měli zřízení demokratické republiky. Ta i v nové podobě státních symbolů 
chtěla ukázat svou samostatnost a novou politickou realitu. 
 
17.- 25.února (1948) 70.výročí komunistického státního převratu v Československu. 
 
21.srpna (1968) 50.výročí okupace – invaze vojsk Varšavské smlouvy do 
Československa – vojenský vpád vojsk pěti komunistických zemí Varšavské smlouvy 
v čele se Sovětským svazem. Vojska u nás zůstala až do roku 1991. 
 
1.ledna (1993) 25.výročí vzniku samostatné České a Slovenské republiky. 
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Ve dnech 12.a 13.1.2018 se konalo první kolo volby prezidenta ČR. 
V naší obci se k volbám dostavilo 760 voličů a mezi devíti kandidáty zvítězil   
Ing. Miloš Zeman. 
Druhé kolo voleb se konalo 26.a 27.1.2018. 
K volbám se dostavilo 818 voličů a ze dvou kandidátů opět zvítězil Ing. Miloš Zeman. 
Zemi tak povede dalších pět let.  
                                                      Příloha č.1 – Výsledky voleb prezidenta ČR – Liptál 
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Ve dnech 18.a 19.5.2018 se konalo první kolo voleb do Senátu Parlamentu ČR 2018. 
V naší obci se k volbám dostavili 104 voliči a mezi devíti kandidáty zvítězil  
Ing. Tomáš Goláň. 
Druhé kolo voleb se konalo ve dnech 25.a 26.5.2018. 
K volbám se dostavilo 69 voličů a ze dvou kandidátů opět zvítězil Ing.Tomáš Goláň. 
            
             Příloha č.2 – Výsledky doplňovacích voleb do Senátu a Parlamentu ČR – Liptál 
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Ve dnech 5.a 6.10.2018 se konaly volby do zastupitelstev obcí. 
K volbám se v naší obci dostavilo 419 voličů a určili pořadí 15.kandidátů na jedné 
volební listině: 

1. Daňa Milan Ing.                334 hlasy 
2. Mrlina Zdeněk                  293 hlasy 
3. Čech Vítězslav MUDr.      285 hlasů 
4. Geržová Darina Bc.           278 hlasů 
5. Vaculík Ondřej Ing.          276 hlasů 
6. Hrádek Miroslav Ing.        270 hlasů 
7. Krausová Eva                   270 hlasů 
8. Tomanec Filip                  269 hlasů 
9. Vaculík Zdeněk                267 hlasů 
10. Jašková Věra Ing.             261 hlas 
11. Vaculík Lubomír              261 hlas 
12. Marek Petr                       260 hlasů 
13. Trochtová Jana                 247 hlasů 
14. Smilek Lubomír               245 hlasů 
15. Jurásková Veronika          241 hlas                  

                                           
Události roku 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Rok voleb 
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Na prvním zasedání Zastupitelstva obce Liptál dne 31.10.2018 složili zastupitelé slib 
podle § 69 odst.2 zákona o obcích a tajným způsobem volby byl starostou obce zvolen 
Ing. Milan Daňa, místostarostou Ing. Vaculík Ondřej a členy rady obce byli zvoleni 
MUDr. Vítězslav Čech, Ing. Miroslav Hrádek a Zdeněk Mrlina. 

 
                                     Příloha č.3 – Výsledky voleb do Zastupitelstva obce Liptál 
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Závěr volebního období patřil vždy k rekapitulaci posledních čtyř. Někdy je prostě 
potřeba se ohlédnout a podívat se co se povedlo a co nikoliv.  
Prvním cílem tohoto volebního období bylo přivést do obce co nejvíce peněz na realizaci 
našich projektů a začít konečně realizovat projekty, které se dlouho odkládaly. 
Prvním velkým oříškem bylo dokončení projektu Čistá řeka Bečva II. Tento projekt svým 
rozsahem převyšoval a převyšuje všechny ostatní akce a to několikrát. Během pár let bylo 
v rámci této akce proinvestováno více jak 100 mil. Kč. Další pozornost byla věnována 
přestěhování mateřské školy do základní školy, jelikož technický stav budovy školky byl 
už nevyhovující. A poslední velký projekt, který jsem chtěl zrealizovat, byly chodníky 
do Dolanska. V níže uvedené tabulce jsem rozepsal projekty, které byly realizovány a 
dále jsou tam uvedeny také projekty, které budou určitě realizovány v roce 2019. U těchto 
projektů již totiž máme zajištěny dotační prostředky. 
Život v obci není ale jenom o investičních akcích, proto další cíl je zvyšovat pospolitost 
občanů obce. Velmi jsme se snažili podporovat všechny spolky, protože spolky vytváří 
základní dění v obci. Vždy jsme se snažili co nejvíce jim usnadnit jejich práci, 
zmodernizovat jejich vybavení i zázemí. Zavedli jsme taky dotace dobrovolníkům, které 
pomáhali těm, kteří chtěli pracovat pro ostatní. Zavedli jsme několik nových kulturních 
akcí, aby se dění v obci co nejvíce obohatilo. Věřte mi, že Liptál je na kulturní dění velmi 
bohatý a ve srovnání s ostatními obcemi máme výrazně navrch. 
Naše obec má samozřejmě i slabší stránky, na kterých je potřeba taky zapracovat. 
Velmi mě mrzí, že u nás chybí víceúčelové sportoviště a taky další dětské hřiště, hlavně 
pro větší děti. Dále mě trápí vzhled okolí kolem základní a mateřské školy, které 
nedosahuje takové kvality, jakou by mělo mít. Problémem je technický stav našeho 
přírodního kulturního areálu, který je na konci svého života. Takže úkolů je zase hodně  
a doufám, že se naší obci bude stejně dařit jako v těchto čtyřech rocích. 
Závěrem bych rád poděkoval všem, kteří celé volební období pomáhali. 
Velké díky patří všem zaměstnancům, zastupitelům, občanům i podnikatelům. 
Bez Vás všech by Liptál nemohl být tam, kde je. Děkuji. 
 
 
Rok Název projektu Dotace Podíl obce Náklady 
2014 Zateplení fotbalových šaten 1 110 439    284 738 1 395 177 
2014 Zateplení kulturního zařízení 1 775 734 1 209 118 2 984 852 
2014 Rozšíření vodovodní řady Dolansko,PD               0    152 950    152 950 
2015 Projekt chodníky Dolansko               0    331 250    331 250  
2015 Revitalizace centra obce – parkoviště kolem OÚ 2 092 872 1 066 543  3 159 415 
2015 Čistá řeka Bečva – příspěvek na realizaci               0 2 329 000 2 329 000 
2015 Nový automobil Opel Corsa               0    259 000    259 000 
2015 ZŠ – MŠ Projektová dokumentace, přepracování               0      93 244      93 244 
2015 Oprava místních komunikací po kanalizaci               0 7 348 386 7 348 385 
2015 Realizace prodloužení vodovodů v obci               0    398 844    398 844 
2016 Sběrný dvůr Liptál 2 176 369   466 115 2 642 484    
2016 Klubovna v kulturním zařízení               0    598 482    598 482 
2016 Obnova stavby márnice    300 000    148 370    448 370 
2016 Obnova oplocení katolického hřbitova    438 000    248 491    686 491 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Rekapitulace 
volebního období  
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2016 Přestěhování MŠ do volného pavilonu ZŠ                 0 17 784 592 17 784 592 
2016 Chodníky do dolní části obce I.etapa   6 201 000   8 390 333 14 591 333 
2016 Ovocný sad, naučná stezka F. Plachého        30 000        15 000        45 000 
2016 Přírodní kulturní areál-projektová dokumentace                 0      310 900      310 900 
2016 Sociální bydlení v obci Liptál –projekt.dokum.                 0      671 510      671 510 
2016 Čistá řeka Bečva – příspěvek na realizaci                 0   2 516 000   2 516 000 
2017 Nákup lesní techniky a příslušenstvím-traktor      712 500    1 011 750   1 724 250 
2017 Zkvalitnění a rozšíření služeb v místní knihovně        21 000        40 560        61 560 
2017 Rekonstrukce staré hasičské zbrojnice      300 000      137 980      437 980 
2017 Zvyšování bezpečnosti v dopravě - radar        88 000        92 290      180 290 
2017 Čistá řeka Bečva – příspěvek na realizaci                0   3 087 000   3 087 000 
2018 Rekonstrukce budovy Dům služeb Liptál      465 295   1 396 173    1 861 468 
2018 Oprava Kulturního areálu                 0   1 028 555   1 028 555 
2018 Sociální bydlení v obci Liptál 12 087 776   4 138 555 16 226 331 
2018 Na běžkách po okolí obce Liptál      405 910      405 910      811 820 
2018 Nová hasičská dodávka      750 000      820 580   1 570 580 
2018 Údržba a obnova kostela sv. Michaela Archanděla      700 000      385 000   1 085 000 
2018 Údržba a obnova kostela Českobratr.církve evang.          700 000      629 830   1 329 830 
2018 Chodníky do dolní části obce Liptál II.etapa   5 155 000   1 693 188   6 848 188 
 Celkem 34 109 896 58 575 406 92 685 302 
2019 Srdce dědiny-přírodní hřiště a zahrada       500 000   1 413 192   1 913 192 
2019 Oprava komunik. poškozených živelní pohromou   2 336 265   2 336 265   4 672 530 
2019 Revitalizace veř.prostranství v obci – II.etapa   1 016 693      677 795   1 694 488 
2019 Přestavba hasičské cisterny               0      350 000      350 000 
2019 Chodníky do dolní části obce III.etapa     700 000   1 276 516   1 976 516 
2019 Modernizace odbor.učeben v ZŠ Liptál  3 420 000      280 000   3 800 000 
2019 Modernizace odb.učeben v ZŠ Liptál-kuchyňky     480 000        63 459      543 459 
 Celkem  8 452 958   6 497 227  14 950 185 
 
Všechny investiční akce uvedené v tabulce byly uhrazeny z rozpočtu obce Liptál.  
Obec si vzala úvěr pouze na projekt přestěhování mateřské školy a to ve výši 15 mil. Kč.  
Obec ještě splácela úvěr za plynofikaci obce a za realizaci vodovodních rozvodů v obci. 
Oba tyto úvěry jsou ale již z loňského roku splaceny. 
                                                                                   Ing. Milan Daňa, starosta obce Liptál 
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Od 1. března 2018 došlo ke změně provozování pošty. Pro uživatele poštovních služeb  
se nic zásadního nezměnilo. Hlavní změny byly vůči rozpočtu obce, který od této doby 
musí počítat s novými provozními a mzdovými prostředky. 
Po rozhodnutí o převzetí provozování pošty, přišlo také další rozhodnutí a to, že budova 
pošty projde kompletní rekonstrukcí. Z toho důvodu se musely poštovní služby přesunout 
do náhradních prostor  v budově obecního úřadu.Stavební práce se rozběhly již na 
podzim loňského roku. Začalo se vnější obálkou budovy. Objekt byl zateplen a dostal 
novou fasádu, byly také vyměněny okna a dveře a byla i zateplena střecha. V letošním 
roce se rozběhly práce i uvnitř objektu. Nejprve byly provedeny nové sádrokartony, 
omítka a dlažba, také se upravil vstup do klubovny radioamatérů. Dále následovala 
výměna topení v celém objektu a také byl proveden úplně nový rozvod elektroinstalace.  
Rekonstrukcí prošlo i sociální zařízení. Po dokončení vnitřních úprav byla pošta 
vybavena úplně novým nábytkem. 
Ve venkovních prostorách byly provedeny nové chodníky a za objektem vzniklo 
parkoviště. Také střecha dostala nátěr a na fasádě se objevily nové 3D nápisy.  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Dům služeb,  
Pošta Partner 
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Novinkou bylo, že v prostorách pošty je také umístěno obecní infocentrum.  
Realizací tohoto projektu je tak kompletně opraven další objekt ve vlastnictví obce. 
Náklady na rekonstrukci byly ve výši cca 2 mil. Kč a přibližně 30% nákladů pokryla 
dotace z Operačního programu životního prostředí. Díky této akci byly také kompletně 
opraveny prostory, které užívají liptálští radioamatéři. 
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V tomto roce byla zahájena přestavba budovy bývalé mateřské školy. 
Budova již dostala novou fasádu a nová okna, byl zde také zrealizován nový výtah. 
Před budovou bude v příštím roce vybudováno nové parkoviště i v přilehlé zahradě 
nastane několik změn.  
Jedná se o projekt ve výši cca 16 mil. Kč a obec na tento projekt získala dotaci ve výši 
cca 12,5 mil. Kč. Zbylé náklady budou hrazeny z rozpočtu obce, kde je tato výše 
prostředků alokována. 
   „Na dotace a jejich velkou administrativní zátěž sice všichni nadáváme, ale bez těchto 
dotačních prostředků by se naše obec nikdy do tak velké projektu pustit nemohla.  
Od myšlenky po administrativní ukončení projektu sice uplynulo  mnoho let, ale myslím 
si, že výsledek stojí za to. Přestavbou budovy bývalé mateřské školky jsme získali osm 
nových bytů v zcela zrekonstruované budově. Hlavní stavební práce jsou již u konce a 
teď se již budou dokončovat pouze drobné nedodělky. 
Předpokládám, že začátkem příštího roku bude vše stoprocentně hotovo. Poté bychom 
chtěli začít rozhodovat o nových nájemnících, tak aby na začátku léta byly všechny byty 
obsazeny.“                  Z článku starosty obce ing. Milana Dani pro Liptálský zpravodaj.  
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V tomto roce jsme konečně zahájili práce na úpravě potoku Rokytenka. Po mnoholeté 
přípravě se konečně rozjel projekt, díky kterému jsme zrekonstruovali koryto potoka  
od autobusové točny Na Špici  po rozcestí do Kopřivného nebo Háje.  
Velkým problémem nejen našeho potoka je malé množství protékající vody, a tím se 
zvyšuje množství usazeného sedimentu. I tady se konečně podařilo spustit první etapu 
čištění koryta a to od evangelického kostela po budovu bývalého čalounictví a ještě 
kousek u autobusové točny Na Špici. 
Pořád se také připravuje velký projekt v Dolansku Na Korábku, ale jelikož se jedná  
o mnoha milionový projekt, tak se jeho realizace stále posouvá. Doufám,že již příští rok 
práce začnou a tato část potoka bude zrekonstruována a také zde bude postavena nová 
opěrná zeď.                                                  Ing. Milan Daňa, pro Liptálský zpravodaj 
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Z programu na podporu cestovního ruchu byla pořízena čtyřkolka se zimními pásy a 
stopařem pro úpravu dvou běžeckých stop. Pokud bude dostatek sněhu bude možnost 
upravovat stopu kolem celé obce, kromě toho se čtyřkolky využívá pro běžné práce. 
V rámci tohoto projektu bylo také vyrobeno a osazeno pět kusů informačních tabulí a to 
na pěti vrcholech – Baťkové, Kopřivné, Na Strážích, Na Dílech a Na Bílé. Na nich jsou 
informace o daném místě a také lavička k odpočinku. 
S realizací tohoto projektu nám finančně pomohlo Ministerstvo pro místní rozvoj, které 
pokrylo náklady ve výši 50% z celkových cca 800 tisíc Kč. 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
Přestavba budovy 
bývalé mateřské školy 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Úprava potoku 
Rokytenky 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Obecní čtyřkolka 
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I naše obec se v sobotu 14.4.2018 zapojila do projektu „Ukliďme svět, ukliďme Česko“ a 
pustili jsme se do sbírání odpadků podél cest a potoků. Především díky všem složkám 
působícím v obci se sešlo přibližně sto padesát dobrovolníků včetně dětí. Tímto velkým 
počtem lidí jsme mohli pokrýt téměř celé území naší obce. Po krátké ranní debatě  
se skupinky dobrovolníků rozešly do terénu na předem určená místa a úklid mohl začít. 
Pravděpodobně nejvíce odpadků bylo opět podél hlavní silnice, kde neukáznění řidiči 
vyhazují z oken aut všechno možné. Po pár hodinách se dobrovolníci pomalu začínali 
vracet ke kulturnímu zařízení, kde byl pro ně jako poděkování připraven guláš a pivo. 
Díky těmto všem těmto lidem je naše příroda zase o trochu čistější. 
                                                                                           Ing. Milan Daňa, starosta obce  
 
Stále velkým problémem zůstává odpad a jeho třídění. Z důvodu zachování poměrně 
nízkého poplatku za popelnice (300 Kč/osobu/rok) a zvýšení motivace k třídění odpadů 
byla zavedena neomezená otvírací doba sběrného dvoru. 
Výsledkem však byly problémy s dovozem nevhodného odpadu, špatným tříděním a taky 
přílivem odpadu od občanů z okolních vesnic. Z těchto důvodů byl sběrný dvůr uzavřen. 
Otevřen je tak jen v určitou dobu (3x v týdnu) a to s obsluhou. 
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V tomto roce se obec po neúspěšném žádání o dotace pustila do rekonstrukce hlavního 
pódia v amfiteátru z vlastních prostředků. Po loňské výrobě nového malého pódia, přišlo 
na řadu hlavní pódium včetně dřevěných zástěn.  
V obecních lesích byl natěžen modřín, který by měl zaručit delší životnost. Rekonstrukce 
se musela vzít z gruntu a postupně bylo vyměněno téměř vše. Práce probíhaly venku, ale 
také pod pódiem, kde byl kompletně vyměněn rozvod elektřiny a v zadní části pódia 
položena kamenná dlažba. 
Velkou zásluhu na rekonstrukci pódia měl pan Jan Mrnuštík (Liptál 251). 
 
Současně při pořezu desek na pódium byla také nařezána vazba na nové sociální zařízení 
v areálu. Tento objekt je již delší dobu kritizován a je nejvyšší čas začít stavět nový. 
Protože by se však nepodařilo do začátku letní sezóny postavit nový, rozhodlo se o jeho 
mírném posunutí za objekt stávající. Tak se ještě na podzim podařilo udělat základovou 
desku pro nové veřejné záchody. 
 
Práce pro další rok je tu hodně a neplánovaně to bude i zastřešení nad posezením, které 
bylo při silných podzimních větrech poškozeno. 
 
   „Pokud se nám bude dařit opravit každý rok nějakou část areálu, budeme mít za pár let 
úplně nový přírodní kulturní areál“, uvedl starosta obce ing. Milan Daňa. 
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   Tak, jak se stromy sází, tak někdy přichází chvíle, kdy je potřeba stromy i kácet.  
Ať už je to z důvodu stáří, poškození, nebo třeba z důvodu žádosti občanů nebo třeba  
z důvodu jiné stavební akce. A tak v minulých letech musely být některé stromy 
pokáceny. Není jich sice mnoho, ale většinou se jedná o změnu v území, na kterou 
nejsme zvyklí. Během zimy musely být pokáceny tři smrky u základní školy nebo třeba 
smrk u budovy pošty. Naposledy musely být odstraněny dvě břízy u družiny, které 
poškozovaly fotovoltaické panely na střeše budovy a ořezání těchto bříz už nebylo 
perspektivní. 

Akce „Ukliďme svět“ 
a odpadky 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Rekonstrukce   
v amfiteátru 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Kácení a výsadba 
stromů 
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Pokácet jsme museli i vyrostlou lípu v amfiteátru, dva smrky za kolibou a tři smrky  
u hasičské zbrojnice. Vždy se jednalo o stromy, které měly posudek ke kácení. 
 
6.srpna proběhlo náročné kácení statného „Masarykového“ smrku ve středu obce. 
Jeho zdravotní stav nebyl již dobrý, smrk napadl kůrovec (jako mnoho jiných v naší 
krajině) a pomalu chřadnul, až muselo být, na základě odborného posudku, rozhodnuto  
o jeho pokácení, především už kvůli ohrožení zdraví a životů kolemjdoucích i poškození 
majetku - vzrostlý smrk stál v zástavbě a na veřejném prostranství, vedle chodníků, 
kterými denně prochází množství lidí, školních dětí, kočárků … 
Celý strom vážil 2 tuny, vysoký byl 20 m a hrubým odhadem měl mezi 80 – 90 lety. 
 
Na druhou stranu výsadba nových stromů a ošetřování stávajících stromů drtivě převyšuje 
zmiňované kácení několika kusů stromů, kde stejně není jiná možnost. V minulých letech 
se již vysadilo více, jak 170 nových stromů z toho 80 jich bylo ovocných. Dále bylo  
z rozpočtu obce financováno ošetřování mnoha desítek vzrostlých stromů. 
Kvůli této problematice také vznikl dotační program pro občany obce pod názvem 
Ekofond, který finančně podporoval ošetření soukromých vzrostlých stromů. 
 
I dále se touto problematikou zabýváme a již nyní je zpracován projekt, který počítá  
s výsadbou dalších více jak 115 stromů, které by měly být vysázeny v příštím roce  
na 15 místech obce. Nejvíce stromů, přibližně 40 ks, bude vysazeno na Helštýně a bude 
se jednat o novou lipovou alej. Bude také vysazeno mnoho kytek a keřů. Výsadby budou 
především kolem evangelického kostela, za obchodem Jednota Střed, v Hořansku, ale  
i v Dolansku. Celá akce bude ukončena v polovině příštího roku a bude celkem 
proinvestováno 1,7 mil. Kč. 
 
   Na sobotu 28.října byla naplánována slavnostní výsadba lipové aleje za účasti 
veřejnosti, která však byla kvůli nepříznivému počasí zrušena. Obec Liptál se tímto chtěla 
zapojit do oslav 100. výročí vzniku založení republiky. Podobných výsadeb se v říjnu 
tohoto roku uskutečnilo po celé republice hodně, kdy bylo vysazeno více než 2500 ks 
nových dřevin.  
O novou alej jsme ale nepřišli. Byla vysazena do konce tohoto roku odbornou firmou 
Acris ze Zlína, která realizuje i další výsadby po obci. Alej tak vznikla podél cesty 
na Helfštýně až k ovocnému sadu, kde doplnila již dříve vysazené lípy.  
Nově zde bylo vysázeno více než 30 lip velkolistých. I v naší obci tak nakonec budou 
stromy věnované výročí vzniku republiky. 
 
    Lipová alej podél fotbalových hřišť byla doplněna o nové lípy. V srpnu letošního roku 
neznámí vandalové polámali 4 mladé lípy, přičemž pachatele se doposud bohužel 
nepodařilo dopadnout. V listopadu byly stromy nahrazeny lípami novými. V této aleji, 
která byla založena v roce 2014, rostou lípy srdčité, kultivar ´Greenspire´. Což je hojně 
vysazovaný středně vzrůstný kultivar vzniklý v USA 1961. Tyto lípy mají pravidelnou, 
hustou korunu oválného tvaru. Výška stromu je však oproti původnímu druhu o něco 
menší, a to v rozmezí od 15 do 18 m. Snad se tentokrát nové lípy už nestanou terčem 
nemístných žertů pochybných individuí.           
   V ovocném sadu bylo letos nutné vyměnit několik dřevin, které nepřežily zimní období. 
V posledním listopadovém týdnu byla proto většina odumřelých dřevin nahrazena. Byly 
vysazeny převážně nové hrušně, několik jabloní a třešní.V přední části sadu u zvoničky 
byly vysazeny nové dřeviny, které definitivně doplnily celkovou plochu určenou pro sad.  
Nově v sadu přibylo celkem 14 ks ovocných stromků – 8 ks jabloní (odrůdy Astrachán 
bílý, Smiřické vzácné, Strýmka, Vejlimek červený), 3 švestky (odrůdy Viktorie, 
Waingenheimova), 2 hrušně (odrůdy Děkanka letní, Amanlinská) a jedna broskvoň 
(odrůda Amsdenova, což je stará odrůda, odolná proti mrazu a kadeřavosti). 
Tak doufejme, že se všem nově vysazeným i stávajícím ovocným dřevinám bude v sadu 
dařit.                                           Pro Liptálský zpravodaj napsala  Ing. Věra Dorušková  
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PŘÍJMY 
 
Paragr. Popis činnosti Schv.rozp.       III.+IV.zm. V.změna 
1111 Daň závislá činnost  4 200 000,00   200 000,00 
1112 Daň z příjmu F.O.     120 000,00    -20 000,00 
1113 Srážková daň     400 000,00     50 000,00 
1121 Daň právnických osob  4 400 000,00   
1122 DaˇPO za obec 2017     400 000,00    96 850,00  
1211 DaˇDPH  8 500 000,00    200 000,00 
1332 Převod za odnětí půdy         1 000,00      6 000,00  
1334 Převod za odnětí půdy         3 000,00   
1340 Odvoz domovního odpadu     457 000,00   
1341 Poplatek ze psů       24 000,00   
1343 Užívání veř. prostranství         3 500,00   
1346 Zvláštní užívání MK        2 000,00 
1381 Odvod výtěžku VHP za hazard      110 000,00   
1361 Správní poplatky       21 000,00   
1511 Daň z nemovitosti  1 400 000,00   
4111 98008 Volby prezidenta       26 000,00   
4111 98071 Dotace na volby do PS     25 000,00  
4111 ÚZ 98187 Dotace na volby do ZO     30 000,00  
4112 Dotace Krajský úřad     279 000,00   
4116 ÚZ 13013 N104Z5 na mzdu SR a EU  1 103 380,00   
4116 ÚZ 13101 Dotace na mzdu ze SR     350 000,00   
4116 ÚZ 33063 N 103 Z5 a Z1                0,00    52 000,00  
4122 ÚZ 070 Dotace MŠ – POLY    
4216  ÚZ  Účelová dotace na zateplaní DS     486 742,80   
4216 ÚZ Účel.dotace Soc. bytyÚZ 17968,17969    
4213 ÚZ 89521,522 Dotace na traktor     712 500,00   
4216 ÚZ 14984 Dotace ze SR na hasič.auto   450 000,00  
4222 Dotace KU Zlín na has.automobil   300 000,00  
4216 ÚZ 17502,17054 dotace na čtyřkolku     394 910,00 
1031 Tržba v lesním hospodářství   3 000 000,00  -270 400,00 -248 800,00 
1031 Odvod DPH Lesní hospodářství     120 000,00  -299 851,00  
2141 Ostatní příjem v Infocentru         5 000,00       2 000,00 
2212 Ostatní příjmy MK ZÚ před Jednotou         5 000,00       4 000,00 
2310 Vodní hospodářství nájem potrubí        1 452,00 
2411 Záležitosti pošt - provize    200 000,00  
3113 Příjem z odpis. majetku ZŠ, příjem za vodu     472 935,02     72 000,00  
3319 Nájem.služby Kulturní zařízení         5 000,00       1 000,00 
3341 Obecní rozhlas hlášení            500,00       1 500,00 
3349 Liptálský zpravodaj            100,00          200,00 
3392 Ostatní příjmy Kulturní areál         3 000,00     12 000,00 
3511 Za poskytnuté služby zdrav.střediska       22 000,00      6 700,00  
3613 Nájem nebytových prostor Dům služeb     223 000,00 -198 500,00 

   21 320,00 
    7 000,00 

3632 Pohřebnictví         6 000,00     -3 000,00     1 500,00 
3639 MH prodej a nájem pozemku,čistírna       64 200,00      5 000,00 
3722 Prodej popelnic       20 000,00   
3725 Třídění odpadu EKO KOM     160 000,00      1 500,00 
3745 Pojistné plnění za poškozené stromy     20 000,00 
4354 Dům s pečovatelskou službou,nájem,služ.     217 094,00      7 300,00    -6 000,00 
5512 Příjem za elektriku-čistírna peří          100,00 
6117 Ostatní služby,zasedačka       63 848,18        -502,40  
6310 Úroky                 0,0              0,0             0,0 
 CELKEM 27 702 800,00  629 329,00 
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VÝDAJE 
 
Par. Popis činnosti Schval.rozp. III.IV.změn. V.změna 
1031 Lesní hospodářství     460 000,00    358 000,00  
2141 Informační centrum         2 000,00        5 000,00  
2143 Cyklostezky PD UZ dotace čtyřkol,tabule     440 000,00      35 000,00 394 910,00 
2212 Oprava míst.komunikací,zímní údržba     306 500,00      27 500,00  
2219 PD a realizace chodník v Dolansku     426 000,00   
2219 Údržba chodníku a parkoviště Terminál u ZŠ     500 000,00   -398 000,00  
2221 Ostatní činnost v dopravě       10 000,00   
2292 Dopravní obslužnost     160 000,00    - 10 000,00  
2310 Skupinový vodovod       76 000,00      25 000,00  
2321 Kanalizace incest.transfér CRB a ost.služby  3 211 000,00     -24 000,00    2 000,00 
2333 Úpravy drobných vodovodních toků       25 000,00   
2411 Záležitosti pošt Pošta Partner       42 000,00  
3111 MŠ Příspěvek na provoz     528 000,00   
3111 UZ Dotace ZK projekt POLY       52 000,00  
3111 MŠ nové dětské hřiště     770 000,00 -  500 000,00  
3111 Ostatní náklady       30 000,00   
3113 ZŠ Příspěvek na provoz, odpisy  2 364 935,02   
3113 Ostatní náklady    173 000,00    125 000,00    6 000,00 
3113 UZ 33063 N 103 Z5 a N 103 Z1 Průt.transf.    
3314 Knihovna       30 000,00   
3319 Kulturní zařízení     490 000,00      60 000,00   15 000,00 
3322 Zachování a obnova kulturních památek       39 000,00   
3329 Ochrana památek,válečných hrobů       25 000,00      13 000,00  
3330 Činnost reg.církvím,PD na posouzení krovu       20 000,00      59 000,00  
3341 Místní rozhlas       46 000,00   
3349 Liptálský zpravodaj     140 000,00      70 000,00   20 000,00 
3392 Kulturní areál,PD KA,realizace     562 000,00    659 000,00  
3399 Vítání občánků,bes.s důchodci, nar.dětí     103 000,00   
3419 Tělovýchova     113 000,00   
3421 Dětské hřiště, revize       45 000,00    -42 500,00  
3429 Ost.zájmová činnost AVZO Radioklub       20 000,00   
3511 Zdravotní zažízení       10 000,00   
3522 Ostatní –nemocnice Vizovice       10 000,00   
3612 Realizace projektu MŠ na soc.byty  3 000 000,00    -458 000,00 

 1 885 200,75 
 

3612 Real.projektu MŠ na soc.byty-čerp.úvěru  13 226 331,00 
-1 138 554,75 

 

3612 Ostatní náklady       56 620,00      13 380,00 
     55 900,00 

 

3613 Dům služeb,režijní náklady,zateplení  1 637 000,00    198 143,53 
     47 000,00 

  2 000,00 

3613 Veřejné osvětlení     245 000,00   
3632 Pohřebnictví,režijní náklady       22 000,00   
3636 Územní rozvoj,přísp.na digit. mapu       11 000,00   
3639 Místní hospodářství  1 409 500,00    -14 000,00 

   -99 500,00 
35 000,00 

3721 Odvoz nebezpečného odpadu     120 000,00     20 000,00  
3722 Odvoz domovního odpadu     560 000,00   
3723 Sběrný dvůr,rež.náklady IVECO     121 000,00   
3725 Odvoz tříděného odpadu     106 000,00       30 000,00  
3745 Péče o vzhled v obci+ mzda vpp  2 118 880,00    -269 680,00  
4354 16 BJ penzion     236 000,00   
4359 Péče o staré občany     151 000,00   
4399 Ostatní záležitosti sociálních věcí       35 000,00   
5212 Rezerva na živelnou pohhomu       20 000,00   
5512 Jednotka sboru dobrovolných hasičů  1 122 000,00     950 000,00  
6112 Zastupitelstvo,komise  1 815 000,00   
6114 UZ 98071 Dotace na volby do PS       25 000,00  
6115 UZ 98187 Dotace do ZO      30 000,00  
6118 UZ 98008 Volba prezidenta       26 000,00   
6171 Vnitřní správa  3 259 000,00   
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Par. Popis činnosti Schval.rozp. III.IV.změna V.změna 
6171 Peněžní fond 2018     50 000,00   
6310 Bankovní poplatky     11 000,00      5 000,00  
6399 Odvod daně obec    400 000,00 96 850,00  
6399 Org. 343 Odvod DPH    420 000,00   
6409 Člens.přísp. mikroreg.a 

sdružením,SOS 
   112 884,98     -376,93  4 452,00 

 VÝDAJE CELKEM 28 200 320,00 13 805 327,60 
1 377 366,00 

  
629 362,00 

8115 Počáteční stav 2018  1 680 000,00   
8123 Přijetí úvěru na Soc.bydlení  13 226 331,00 

1 461 446,00 
 

8124 02 Úvěr Opel Corsa -60 000,00   
8124 01 Splátka úvěru – přestěhování MŠ -1 122 480,00   
 CELKEM 497 520,00 13 226 331,00 

1 461 446,00 
 

 
                                                                                           Příloha č: 4 -  Tabulkový rozpočet 
 
 

����� 
 
 
Na jaře tohoto roku vyhlásila Rada obce Liptál konkurz na pracovní místo ředitelky Mateřské 
školy Liptál  s nástupem od 1.8.2018. 
Při konkurzním řízení byla ze čtyř uchazeček stanovenou komisí vybrána Hana Červenková. 
 
   Ani současné podivné počasí letošní zimy nás neodradilo od uspořádání Zimní olympiády. Děti 
z naší školky se na ni připravovaly pokaždé, když bylo venku nasněženo a na zahradě u staré MŠ 
se trénovalo bobování i jízda na lopatách. Pro správnou motivaci dětí jsme si naši olympiádu 
naplánovali v týdnu, kdy se v Pchjong Čchangu zahajovaly XXIII. ZOH. Bohužel, v tomto týdnu 
nebylo po sněhu v Liptále ani památky. To nás však vůbec neodradilo. K našemu účelu jsme 
využili tělocvičnu ZŠ, kde jsme se sešli 6. února.  Po úvodní státní hymně ČR a představení všech 
sportovců. Zástupci z obou tříd oběhli symbolicky s olympijským ohněm (pochodní 
vyrobenou z papíru) vyznačený okruh. Nechyběla ani olympijská vlajka a ředitelka školy, 
paní Eva Krausová  zahájila naši Zimní olympiádu.Soutěžili jsme v několika disciplínách: 
sjezdu na bobové dráze (lavičky zavěšené na žebřinách), střelbě na hokejovou branku, ve 
slalomu na lyžích, v házení koulemi na cíl do olympijských kruhů, v curlingu, 
rychlobruslení i biatlonu. Děti byly rozděleny do 4 družstev a po splnění úkolů se na 
stanovištích pod vedením učitelek střídaly. Závodilo se s plným nasazením a hlavně fair 
play. Společným pokřikem “Hurá, hurá, hurá“, jsme se plni dojmů rozcházeli do svých 
tříd, kde na všechny čekala zasloužená odměna - diplom a medaile. Zimní olympiádu 
jsme si náramně užili. Vítězem se stali všichni, kteří měli radost z pohybu. 
   V sobotu 3. března 2018 se v kulturním zařízení konal Dětský pohádkový karneval. 
Ve vyzdobeném sále se opět sešlo mnoho krásných masek a pod vedením paní učitelky 
Zuzanky se všem postupně představily. Jako obvykle převažovaly princezny, víly a 
pohádkové postavy, nechyběly však ani masky zvířátek a filmových hrdinů.  
Za hudebního doprovodu paní Jarky Salisové si všichni společně zatancovali a rádi se pak 
zapojili do různých soutěží. Příjemným zpestřením bylo taneční vystoupení starších dětí, 
které pod vedením paní Lenky Ahmed zacvičily zumbu. K pohodě a dobré náladě 
přispělo výborné občerstvení, které zajistil Spolek rodičů a přátel základní školy Liptál a 
o domácí zákusky doplnily „školkové“ maminky. Vyvrcholením karnevalu pak byla 
bohatá tombola. Ke spokojenosti dětí přispěly nejen pěkné ceny, ale i možnost vybrat si. 
   Tak jako vloni, tak i v tomto školním roce naše MŠ uspořádala před Velikonocemi  
pro děti i rodiče Velikonoční tvoření. To letošní proběhlo v obou třídách i na chodbě 
školy 19. března odpoledne. Pro ty, kteří si udělali čas, bylo připraveno hned několik 
pracovních aktivit. Pozvání z Vizovic přijaly paní Anička Krocová – Mistryně umělecké  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Z Mateřské školy 
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lidové tvorby v batikování kraslic a paní Elenka Macháčková s ukázkou tvorby 
vizovického pečiva. Z Liptálu pak paní Šárka Langová, která předváděla pletení 
velikonoční pomlázky. Potěšující byl velký zájem rodičů, mezi kterými bylo i několik 
tatínků. Děti si pod odborným vedením paní Krocové a za pomoci svých nejbližších 
mohly vyzkoušet batikování velikonočních vajíček voskem. Paní Macháčková měla 
přichystáno těsto, z kterého si děti zkusily vytvořit tradiční motivy vizovického pečiva. 
Mezi další velikonoční aktivity patřila výroba ovečky z vlny, jarní proutěná dekorace na 
dveře nebo okno, vybarvování a zdobení keramického vajíčka barvami, pletení tataru  
z vrbového proutí nebo výroba motýlího zapichovátka. Atmosféra celého odpoledne byla 
plná dobré nálady a dětské radosti z vydařených výrobků, které si účastníci velikonočního 
tvoření odnášeli domů.Smyslem tohoto odpoledne bylo nejen udržování lidových tradic, 
příprava na velikonoční svátky, ale také společně prožitý čas rodičů a dětí. 
   Na oslavu Dne dětí jsme připravili pestrý program nazvaný „Cesta kolem světa“. 
Předškolní i školní děti se v pátek 1. června odpoledne sešly u tanečního kola, odkud se 
vydaly přes různé světadíly a země na „cestu kolem světa“. Ještě „doma“ v Česku dostaly 
látkovou taštičku, kterou si hned pokreslily, prohlédly si mapu celé cesty se zastávkami  
v různých zemích a pak se s letenkou v jedné ruce a „honzovou buchtou“ v druhé vydaly 
do světa  (cestou přes „průmyslovou zónu“, kolem zvoničky a přes Helštýn zpět).  
První zastávka v Mexiku překvapila kaktusovou výzdobou a děti tam pod dohledem 
seňora Pedra a seňoriny Petry házely určený počet fazolí do hrnce. Odměnou byl sáček  
kukuřičných lupínků na další cestu. A že neletěly daleko,přistály hned v Kanadě  
u Indiánů. Tam vyzkoušely střelbu z opravdových luků, vyrobily si amulet a svezly se  
na koni. V sousedním Grónsku děti vylovily pár ryb, vyzkoušely, jak se „bydlí“ v iglú a 
odměnou byla zmrzlina. Z Grónska pak zamířily do Austrálie, a tam jako klokani skákaly 
ve skákacích pytlích, skládaly puzzle zvířat, která tam žijí, a na památku si vybraly  
z nabídky obrázkových magnetů. K návštěvě Číny vyzýval Číňan nabízející různé zboží, 
jež ocenily děti, které splnily úkoly v podobě stavění Čínské zdi, přenášení pomocí hůlek 
a skládání vějíře, neboť dostaly krásný hrníček. Další cesta – do Afriky začala zastávkou 
v Egyptě. Tam děti pod dohledem krásných, zlatem ozdobených Egypťanek stavěly 
pyramidu, vykreslovaly omalovánku a dostaly k vymalování pravý papyrus. Na cestu  
do další africké země si na posilněnou mohly vytáhnout něco sladkého z koše, ale pozor 
na hady! Z Afriky bychom nemohli odletět bez spatření černocha. Podařilo se.  
U černočerné černošky si děti zabubnovaly a na cestu zpět do Česka dostaly banánek  
v čokoládě. Doma v Česku, po kontrole letenek, pak dostaly na památku míček v podobě 
zeměkoule. Pro děti samotné je jejich svátek příležitostí ke strávení dne plného zábavy, 
legrace a zajímavých akcí. A my jsme rádi, že jsme Den dětí mohli oslavit s nimi a jejich 
rodiči. I když nám tentokrát počasí nepřálo a většinu „cesty“ pršelo, děti ani rodiče to 
neodradilo a celou cestu zakončili občerstvením u tanečního kola. 
Za uspořádání cesty, výrobu rekvizit a přípravu občerstvení je třeba poděkovat  
zaměstnancům Mateřské školy Liptál, rodičům, Obecnímu úřadu Liptál, Školní družině 
při ZŠ Liptál, paní Lence Ahmed a zástupcům místních spolků: Mysliveckému sdružení 
Brdisko, Klubu fotbalistů, Hasičům a Folklornímu sdružení Lipta. 
   Dne 11. června 2018 se školka proměnila v indiánskou osadu. Celý týden se nesl  
v indiánském duchu a ve středu nás čekala cesta za pokladem, který stál opravdu za to.  
Po návratu jsme se sešli na zahradě staré školky, kde jsme si opekli špekáček a povozili 
se na koních. A potom to přišlo! Dlouze očekávaná chvíle všemi předškoláky. Nocování 
ve školce a stezka odvahy. Nejprve jsme vybalili spacáky a nachystali si pelíšky, pěkně 
do kruhu kolem „ohniště“ ve kterém plápolal nefalšovaný krepový oheň. Následovalo 
čekání, až na nás přijde řada, a protože to byla stezka odvahy, museli jsme chodit 
jednotlivě. Cesta za svitu svíček vedla sice jen chodbami budovy, ale v šeru a za různých 
zvuků. Až zvuk bubnů nás dovedl do třídy Kuřátek, kde před pravým indiánským TeePee 
seděl statný indián. Hlubokým hlasem nás vyzval, abychom se představili a odpovídali 
mu na otázky. Pak už jsme si vybrali dárek – plyšáka na spaní a našli si svůj pelíšek. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 

12 
 

Následující den za námi přijel Lukáš a přivezl sebou kromě všemožných exotických 
hudebních nástrojů celou hromadu djembe bubnů. Každý jsme si mohli vybrat ten svůj a 
následně si je vystřídat. Také jsme měli možnost osahat si a vyzkoušet nástroje z různých 
koutů světa - didgeridoo, dešťové hole, maracas, carimby, okaríny, šamanský buben, 
drhla, ruční bubínky apod. Úžasný týden, na který budeme dlouze vzpomínat je za námi. 
   Poslední týden školky bylo pro děti přichystáno překvapení v podobě mobilního 
planetária. Podívali jsme se, jak to ve vesmíru vypadá. Pan hvězdář nám promítl 
pohádku „Jak měsíček putoval za sluníčkem“, a protože jsme byli moc šikovní, mohli 
jsme podívat na to, jak to ve vesmíru vypadá. Také si pro nás připravil hádanky, ale ani 
jednou jsme se nenechali nachytat. Potom jsme se přesunuli na hřiště u MŠ a sami na 
sobě vyzkoušeli putování planet kolem Slunce. Všem dětem se program o vesmíru moc 
líbil a jistě si odnesly i nějaké poznatky do budoucna. 
    Školní rok uplynul jako voda a s jeho koncem přišlo i loučení s předškoláky. Sváteční 
odpoledne bylo pojato velmi slavnostně, jak je již zvykem. Všechny děti, rodiče i hosty 
přivítala vyzdobená zasedací místnost OÚ se slavnostní tabulí, na které se podíleli všichni 
zaměstnanci školky. V úvodu vystoupily s písničkami a flétničkami naše děti z hudebního 
kroužku pod vedením paní učitelky ze ZUŠ. Pak následovalo pásmo písniček a básniček. 
Ovšem nejdůležitější částí tohoto odpoledne byla „maturitní zkouška“. Děti si jednotlivě 
vytahovaly otázky z klobouku a odpovídaly na ně. Někteří se pořádně zapotili, tréma taky  
sehrála svou roli, ale vše dobře dopadlo. Po závěrečném slibu předškoláků následovalo 
pasování dětí na školáky, předávání dárečků a ochutnávání ze slavnostního rautu. 
  Jako každý rok, tak i letos pořádala Mateřská škola Liptál v úterý 9. října 2018 tradiční 
drakiádu na kopci nad horním kostelem. I když zpočátku počasí nevypadalo příznivě  
pro vzlétnutí draků, jelikož bylo téměř bezvětří, po chvíli se nad kopcem, začali vznášet 
první. Pouštění draků strhlo nejen děti, ale také tatínky a maminky, kteří si pouštění také 
užívali. Účast dětí i rodičů, které se snažili dostat draka do vzduchu, byla hojná. Sešlo se 
okolo třiceti účastníků z řad dětí. Ty byly za svou vytrvalost odměněny drobnými 
sladkostmi. Již teď se můžeme těšit na další ročník drakiády a doufat, že počasí v příštím 
roce bude větrnější. 
   Podzimní tvoření bylo motivováno letošní velkou úrodou trnek, a tak jedno podzimní 
odpoledne pod šikovnýma rukama dětí i rodičů vznikaly krásné trnkové výrobky. Kreslili 
na skleněné hrníčky, vytrhávali, nalepovali, motali bavlnky, tiskali ubrousky..…. 
projevila se zde nekonečná fantazie dětí i rodičů. Bylo také možno doplnit energii 
občerstvením. O tu se postaraly maminky a babičky. Ze všech přinesených trnkových 
dobrot jsme udělali „výstavku“ a ochutnávku. Ty, které nám nejvíce chutnaly, jsme 
ocenili korálkem. Nejvíce jich získaly šátečky s povidly, švestkové řezy nebo ovesné 
placičky se švestkami.  Z receptů na všechny dobroty vznikla Trnková kuchařka. 
   Ve čtvrtek 11. listopadu v podvečer se u mateřské školy opět sešly všechny děti školkou 
i školou povinné, jejich rodiče, prarodiče a kamarádi, aby s lucerničkami putovali  
za poustevníkem Martinem a společně „zamkli les“. Počasí nám tentokrát přálo, děti 
nadšeně plnily všechny úkoly během cesty a těšily se na setkání. Poustevník Martin čekal 
jako každý rok pod lesem u ohně a po přivítání vyprávěl o životě lesních zvířat v zimě. 
Každému dítěti pak za dobroty přinesené pro zvířátka daroval jablíčko. Ještě jsme 
společně všemi krásně ozdobenými klíči zamkli les a pak spěchali k tanečnímu kolu. 
Kromě tradičního občerstvení ve stáncích tam čekala na děti strašidýlková lízátka a 
diskotéka se svítícími náramky. 
   Celý poslední listopadový týden se nesl v duchu blížících se vánočních svátků. 
Hned v pondělí jsme ve třídách Žabek i Kuřátek pekli cukroví a provoněli celou školku. 
Středa byla slavnostním dnem. Povídali jsme si o tradicích a pranostikách, zpívali koledy. 
Hned po spaní jsme v každé třídě připravili „adventní spirálu“ z větviček. Pak už děti 
netrpělivě očekávaly své rodiče, aby si společně vyrobili svícínek z jablíčka. Když bylo 
vše připraveno, paní učitelka seznámila děti s vánočním příběhem. Poté se každé dítě 
vypravilo spirálou pro světýlko, které pak přineslo své mamince, tatínkovi nebo babičce. 
Slavnostní atmosféru doprovázely tóny vánoční písně „Byla cesta, byla ušlapaná“.  
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Po ukončení slavnosti jsme požádaly rodiče o pomoc při výrobě věnečků a svícnů 
k prodeji na adventním jarmarku.Všem šla práce pěkně od ruky, atmosféru zpříjemnilo 
pohoštění od dětí. Také paní učitelky připojily ruce k dílu a vyrobily krásné velké 
stromečky, které jsou na jarmarku již tradicí a nesmí tam chybět. V sobotu už bylo vše 
nachystáno a jarmark mohl začít. Na návštěvníky čekaly stoly plné cukroví, krásných 
dekorací a výrobků od rodičů a prarodičů. Výběr byl opravdu bohatý a různorodý. 
Nakonec v závěru dne bylo slavnostní zahájení adventu koledami a rozsvícením 
stromečku před OÚ u dřevěného betlému.(Pro Lip.Zpravodaj napsaly učitelky MŠ Liptál) 
                                                             Příloha č.: 5 – Průvodce, letenka – Dětský den 
                      

����� 

 
    Ve dnech 12. – 14. února 2018 se celkem 36 žáků 1. stupně zúčastnilo sportovní akce 
„Lyžáček“. Ubytováni jsme byli v hotelu Na Trojáku, který se nachází přímo vedle 
sjezdovky. V době našeho pobytu v areálu panovaly ideální lyžařské podmínky. Děti 
byly rozděleny do tří družstev podle úrovně jejich lyžařských dovedností. I úplní 
začátečníci, kteří stáli na lyžích poprvé, si na konci kurzu troufli na velkou sjezdovku. 
Kromě výuky lyžování jsme si užili i spoustu legrace, např. při pyžamové módní 
přehlídce. Veliké díky patří kromě instruktorů i paní učitelce Haničákové a panu učiteli 
Zedníkovi, kteří nám přijeli pomoci postarat se hlavně o nejmenší děti. Doufáme, že se 
žáci nejenom lyžařsky zdokonalili, ale také si odnesli i spoustu krásných zážitků. 
   Jako každý rok vyrazili žáci sedmé třídy na zimní výcvikový kurz, který se již tradičně 
koná ve Velkých Karlovicích. Užili jsme si celkem pět dní na svahu, na sjezdovce hotelu 
Horal, i ve Ski areálu Razula. Žáci byli rozděleni do tří skupin podle zkušeností. Dvě 
družstva lyžařů dokázala hned v pondělí, že s ovládáním lyží nemají sebemenší problém, 
ti méně zdatní se však nenechali zahanbit a učili se velice rychle. Již v úterý odpoledne se 
i žáci, kteří se první den báli postavit na lyže, vydali na vlek a statečně zdolávali 
sjezdovou trať. Závěrečný slalom tak bez potíží dokončili všichni žáci. Součástí kurzu 
byla nejen praktická, ale i teoretická výuka. Žáci absolvovali přednášku týkající se 
historie lyžování, správné výstroje a výzbroje. V těchto pěti dnech jsme si užili nejenom 
lyžování, ale i bowling na hotelu Galík, spoustu zábavy, her a soutěží (například  
o Nejlepší a Nejhorší pokoj). Letošní lyžák našich sedmáků se naštěstí obešel bez zranění 
či jiných pohrom, takže doufáme, že si všichni odnesli z kurzu plno společných zážitků, 
na které budou rádi vzpomínat. 
     Dne 23. května 2018 žáci první třídy navštívili obecní knihovnu v naší obci Liptál. 
Čekala na ně víla Knihomilka s rytířem Martinem a paní knihovnicí. Víte proč? No přece 
se blíží konec školního roku a prvňáčci už umí číst! V úvodu si žáčky víla přezkoušela, 
zda umí písmena a rytíř jim kladl záludné otázky týkající se pohádek. Společně děti 
dokázaly odpovědět na všechny otázky. Potom nastala slavnostní chvíle, kdy jednotlivě je 
víla Knihomilka a rytíř Martin s opravdovým mečem pasovali na čtenáře. Žáci dostali 
dárek, a to knihu „Mickey má narozeniny“, blahopřání od paní knihovnice a přihlášku  
do knihovny. Společně s paní učitelkou se budou snažit pravidelně navštěvovat knihovnu 
i v dalším školním roce. Na závěr si děti poslechly pohádku, kterou si pro ně víla 
nádherně připravila. Dětem se pasování na čtenáře velmi líbilo a nezbývá než velmi 
poděkovat paní Malčíkové a zástupcům městské knihovny Vsetín za příjemně strávené 
chvíle mezi knihami. 
    V úterý 15. května 2018 naši školu po roce znovu navštívila pardubická agentura 
Pernštejni, tentokrát s představením Staré pověsti české. Žáci si zábavnou formou 
zopakovali události a příběhy z našich nejstarších dějin. Sledovali výpravu praotce Čecha, 
zápas statečného Bivoje s krvelačným kancem, vládu kněžny Libuše nebo slavný 
Šemíkův skok. Tentokrát herci nebyli na představení sami, na pomoc si vzali loutky a 
jejich společné kreace vyvolávaly u dětí salvy smíchu. Na závěr nechyběl souboj,  
při kterém řinčely meče a duněly štíty, a také krátký kvíz, při němž žáci prokázali, že 
představení sledovali opravdu pozorně. 
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   „Přišly dny, na které jsme se všichni nesmírně těšili jako malé děti na Vánoce. Psalo se 
pondělí 14.května a my jsme ráno o půl sedmé měli sraz na vlakovém nádraží ve Vsetíně,  
jeli jsme do Prahy. Vlak měl sice pár minut zpoždění, ale nám to nevadilo. Z nádraží se 
ozýval smích deváťáků z Liptálu. Jakmile jsme nastoupili do vlaku, vytáhli jsme si 
svačinky.Cesta nám ubíhala rychle, protože jsme si pouštěli nejrůznější písničky, povídali 
si s kamarády a taky s našimi suprovními učitelkami, Olinkou a Jaruškou, které nám celý 
výlet zařídily. Po příjezdu do Prahy nás metro a tramvaj dopravily k našemu ubytování, 
kde jsme samozřejmě jako první zjišťovali heslo na wi-fi. Na pokojích nechyběla 
koupelna ani televize a jako bonus jsme měli výhled na Prahu a O2 arénu. První den jsme 
navštívili ZOO, kde jsme si nemohli nechat ujít jízdu lanovkou, a prošli se večerní 
Prahou. Druhý den jsme se vydali na Petřín. Pobavili jsme se v zrcadlovém bludišti a ti 
odvážnější z nás vyšplhali na rozhlednu, která se ve větru nepříjemně kývala.  
U Pražského hradu jsme se vyfotili s Hradní stráží a pak už nás čekala prohlídka Senátu. 
Líbily se nám jak zahrady, tak interiéry. Na závěr dne přišlo to, na co jsme se těšili nejvíc. 
Tedy aspoň holky - šlo se do obchoďáku! Ve středu nás pronásledovalo deštivé počasí, a 
protože se dostavila i únava, zvolili jsme odpočinkový program. Navštívili jsme kino, kde 
si každý mohl vybrat ze dvou filmů, a večer jsme šli na bobovou dráhu, která byla pár 
metrů od našeho hotelu. Všechny nás to bavilo tak, že jsme si kupovali další a další jízdy. 
A ve čtvrtek už nás čekal vlak a návrat domů. Všichni jsme si náš poslední společný výlet 
bezvadně užili a věřím, že na něj budeme dlouho s nadšením vzpomínat“, 
                                                                                       Michaela Šťastná, 9. Třída. 
   Za vydatné pomoci deváťáků si na oslavu Dne dětí pro naše žáky připravili pan učitel 
Bechný a paní učitelka Úlehlová dopoledne plné tradičních i netradičních soutěží a 
závodů. Ráno se všichni shromáždili před školou a byli podle předem připravených 
seznamů rozděleni do družstev tak, aby v každém byli zástupci všech tříd. A pak už 
se svými vedoucími vyrazili na hřiště, kde byla rozmístěna jednotlivá stanoviště. 
Na soutěžní týmy čekala střelba ze vzduchovek, hod gumákem, běh se špalkem, závody 
dvojspřeží s dekou, střely na bránu, běh trojnož, skákání v pytlích, běh dvojic s popelnicí, 
kelímky nebo provazová síť. I přes úmorné vedro zvládla všechna družstva soutěže 
na výbornou a děti se při tom mohly přesvědčit o tom, že na cestě k úspěchu je potřebná 
vzájemná spolupráce a že důležitý je i ten nejmenší člen týmu. A pak už je v jídelně 
čekala zasloužená odměna v podobně pizzy a zmrzliny. 
    Ve středu 6. června 2018 zhlédli naši žáci velmi zajímavý výukový program zaměřený 
na ochranu a chov dravých ptáků. Děti si prohlédly různé druhy dravých ptáků a sov a 
zábavnou formou se dozvěděly, jak a kde žijí, čím se živí a jak loví. Nejpoutavější byly 
ukázky výcviku, kdy se nad hřištěm vznášeli dravci a střemhlav se vrhali na prchající 
kořist – samozřejmě umělou, nikoliv z řad diváků. Vybraní šťastlivci si mohli dravce 
pohladit či vyzkoušet vypuštění a přivolání dravce na ruku. 
    V pondělí 1. října 2018 jsme v naší škole přivítali vzácnou návštěvu až z Nového 
Zélandu. Přijeli k nám Frank Tomas Grapl Junior se svou maminkou a kamarádem, aby 
nás seznámili s celou řadou zajímavostí z života, přírody, kultury a tradic této vzdálené 
země a zejména jejího původního obyvatelstva - Maorů. Žáky samozřejmě nejvíce 
zaujalo hudební a taneční vystoupení. Netrvalo dlouho a tradiční maorský bojový tanec 
Haka, doprovázený hlasitými výkřiky tanečníků, výraznou gestikulací, grimasami 
s vyplazeným jazykem a mohutným dupáním rozparádil celou tělocvičnu.  
   V pátek 26.října jsme si projektovým dnem připomněli významné výročí vzniku 
samostatného Československa. Paní učitelka Koňaříková za přispění ostatních 
vyučujících a za pomoci deváťáků připravila stanoviště, na kterých žáci plnili rozmanité 
úkoly, řešili rébusy a museli také uplatnit své pohybové schopnosti. Seznámili se tak 
s významnými politickými osobnostmi 1.republiky, důležitými průmyslovými podniky a 
jejich výrobky, zopakovali si znalosti o státní vlajce, hymně a státním znaku nebo si 
vyzkoušeli znalost slovenštiny. A aby vše nebylo jen o znalostech, na stanovišti Sokola 
si zacvičili a zasoutěžili, na stanovišti Československého červeného kříže poskytovali 
první pomoc zraněným spolužákům a na stanovišti armády předvedli svou šikovnost ve 
střelbě ze vzduchovky a někteří si také zkusili nasadit plynovou masku. 
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Velké poděkování pak patří paní Pavlíně Geržové, která si pro nás připravila prohlídku 
liptálské historické požární stříkačky a soutěž, ve které žáci řadili obrázky hasebních 
strojů od nejstarších po nejmodernější. Z reakcí žáků bylo vidět, že se jim projektový den 
líbil a krátká návštěva naší historie je nejen poučila, ale – což je stejně důležité –  
i pobavila. 
  Také letos naši deváťáci zachovali tradici a stejně jako jejich předchůdci přichystali 
velkolepou oslavu Halloweenu. S vervou se vrhli do příprav, kreslili, stříhali, lepili, 
barvili, míchali a pekli, takže v pátek 9.listopadu mohlo vše s plnou parádou vypuknout. 
V tělocvičně pod taktovkou moderátorů - Míši Melichaříkové a Pepy Koutného – a 
„dýdžeje“ Jirky Tkadlece probíhala diskotéka a různé soutěže. Program zpestřila dvě 
vystoupení, Rope skipping - sestavy skoků přes švihadla - a ukázky gymnastiky s prvky 
akrobacie. V jídelně bylo připraveno občerstvení, letos se stoly pod množstvím 
nejrůznějších lahůdek opravdu prohýbaly. Zájemci si také mohli odnést památku ve 
formě fotografie ze strašidelného fotokoutku. A pak už přišel vrchol večera - všechny 
statečné a nebojácné čekala stezka odvahy. I tento rok se nám Halloween vydařil a díky 
deváťákům jsme si užili odpoledne plné zábavy. 
   Pátek před liptálským Adventním jarmarkem patřil ve škole projektovému dni 
Vánoční dílny. Všichni byli v plné pohotovosti a dolaďovali své vánoční výrobky  
k naprosté dokonalosti. Z žákovské kuchyňky se linula vůně vanilkového cukroví a 
na se chodbě mísila s vůni svíček a jehličí. I ti, kteří obvykle nevěnovali svým školní 
povinnostem patřičnou pozornost, s vyplazeným jazykem pečlivě stříhali a lepili poslední 
ozdoby. 
    
����� 

 
 
 V pátek 23. března 2018 jsme se stali součástí neobvyklého společenství minimálně 1672 
organizací zapojených do projektu oslavy Mezinárodního dne dětské knihy, jenž se 
každoročně připomíná ke dni narození významného dánského pohádkáře  
H. Ch. Andersena. Z nabídky témat pro letošní nocležníky jsme si vybrali kouzelné 
Povídání o pejskovi a kočičce, kterou pan Josef Čapek napsal před 90 lety pro svou 
dceru Alenku. Naše liptálské děti se tímto zapojily do party více než 95 tisíc 
účastníků, které v jednom okamžiku spojuje láska ke knihám, čtenářství, kamarádství, 
veselé skotačení a společná dobrodružství. 
   Když jsme v polovině března přišli o „naše“ břízy před okny svět se sice nezbořil, 
ale bylo nám smutno. Než se začne budovat plánovaná přírodní zahrada a vyrostou nové 
koruny stromů, uplyne ještě mnoho vody. 
Střední škola KOSTKA s.r.o. vyhlásila ve spolupráci s LÍSKOU, z.s. a Muzeem regionu 
Valašsko p. o. v rámci osvětové kampaně LÍSKY „Ptáci – žijí tady s námi“, již tradiční 
přírodovědnou výtvarnou, fotografickou a literární soutěž s názvem: Ptáčku, jak zpíváš? 
A my jsme s dětmi společně náš příběh stromů a jejich obyvatel zdokumentovali a do této 
soutěžní přehlídky přihlásili s tímto úvodním slovem: „Do přehlídky se zapojujeme 
souborem výběru fotografií, které jsme pořídili v letech 2015 - březen 2018, kdy končí 
dokumentace našeho bezprostředního pozorování života dvou bříz, jenž byly domovem 
několika špaččích a sýkorčích generací, sídlem mnoha druhů hmyzu a odpočívadlem 
dalších ptačích druhů. Z oken družinové třídy jsme byli součástí jejich životů. Na jaře 
jsme čekali na první zelené lístky, špaččí namlouvání a první skořápky vajíček  
pod budkou, stín jejich větví nás i ptačí mláďata chránil před letním vedrem, na podzim 
byl místem odletových srazů a v zimě bezpečným bufetem s výběrem semínek i loje. 
Zbyla po nich jen nařezaná polínka a naše vzpomínání i sliby, že se o ptáčky budeme 
starat dál. Jen už to nebudeme mít "na dosah". Nezbývá nám než věřit, že to opravdu 
nešlo řešit jinak....“ Z celkem 12 základních, mateřských a středních škol a školních 
družin byl náš kolektiv školní družiny oceněn za unikátní přístup přírodovědného 
pozorování ptačích generací. Organizátorům soutěže i odborné porotě děkujeme, ale 
pořád si s dětmi myslíme, že lepší, než toto ocenění, by byly stromy na svém místě.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ze Školní družiny  
při ZŠ Liptál 
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   V naší drůži se občas dějí neuvěřitelná dobrodružství. Například tehdy, když přijedou 
kamarádi z neziskovky pro environmentální výchovu, vzdělávání a osvětu LÍSKA z.s. 
s programem o zdravém jídle. Děti se zábavnou formou seznámily s původem 
některých potravin a jejich zpracováním. Hledali jsme pět klíčů k bezpečnému stravování 
a zamysleli jsme se nad tím, odkud se bere jídlo na našem stole a jak bychom měli 
s potravinami´zacházet.A aby to nebylo jen o povídání, rozdělili jsme se do čtyř skupinek 
a přiložili čisté ruce k dílu. Ze smetany jsme si ušlehali výborné, čerstvé máslo a namazali 
jsme si krajíce chleba. Z tvarohu a pažitky jsme nazdobili rohlíkové chlebíčky, z čerstvé 
mrkve, jablíček a hrušek jsme umixovali vitamínový koktejl a nejvíc práce nám dal 
sladký dezert – miska s vlastnoručně umletými ovesnými vločkami, ozdobená kopečkem 
jogurtu a medem. Co jsme si uvařili, to jsme si i snědli. A s chutí! Nezbyl ani drobeček. 
 
 
����� 

 
    V sobotu 3. března 2018 připravil Spolek rodičů a přátel školy společně s mateřskou a 
základní školou a s podporou obce pátý pohádkový karneval. Sál kulturního domu 
opětovně zaplnily děti a užívaly si plnými doušky zábavu, hry, soutěže, tanec i bohatou 
tombolu. Podle prodaných vstupenek dorazilo na 120 dětí v doprovodu více než 
150 dospělých. O výzdobu a program se postarala mateřská škola a školní družina. 
Hudební doprovod tradičně, bez nároku na honorář, zajistila Jarka Salisová. Občerstvení 
a organizace celé akce byla na bedrech spolku rodičů a přátel. Velkým přínosem byly 
větší i menší sponzorské dary a příspěvky rodičů, včetně sladkého i slaného občerstvení.  
Základní škola s většími dětmi připravila sál. Spolupráce opět zafungovala a dobrá věc se 
podařila. 
   V neděli 2. prosince 2018 jsme v mnoha domovech zapálili první svíčku na adventním 
věnci. V předvečer první adventní neděle, v sobotu 1. prosince, jsme společně rozsvítili 
vánoční strom a betlém v naší obci. Slavnostnímu okamžiku předcházel tradiční školní 
Adventní jarmark, který připravil Spolek rodičů a přátel Základní školy Liptál, Základní 
škola a Mateřská škola Liptál s podporou obce a dalších organizací. Na jarmarku proběhl 
zejména oblíbený benefiční prodej výrobků dětí mateřské a základní školy, který se těšil 
velkému zájmu a děti tak na své školní i mimoškolní aktivity získaly finanční příspěvek. 
Výrobky dětí a rodičů doplnil prodej regionálních výrobků a návštěvníci tak mohli pořídit 
Lukášovy šité hračky, trdelníky, valašské frgály, fairtradovou kávu, čokoládu, kakao či 
čaje, adventní ozdoby, ovoce, sušené plody i mléčné a masné výrobky z Ekofarmy 
Agrofyto Horní Lideč. Pro děti připravila školní družina zvonečkovou dílničku.  
K milé atmosféře přispělo lehké sněžení, koledy i bohaté občerstvení. Před pátou hodinou 
jsme se sešli u vánočního stromu. Letos poprvé připravily pásmo koled dětí a dospělých 
paní Jarka Hrádková a paní Vaculíková. Následoval pozdrav pana starosty Ing. Milana 
Dani a rozsvícení vánočního stromu a betlému. 
 
����� 

 
 
   Základní umělecká škola Morava je škola mladá, vznikala v roce 2003. Má tři obory – 
hudební, výtvarný a literárně- dramatický. Vyučuje v obcích v okolí Zlína a ve městě 
Zlíně. Zejména v menších obcích zaměřuje výuku na dodržení hudebních, řemeslných a 
místních kulturních tradic. Ve městě Zlíně chce rozvíjet především souborový život 
zaměřený na dechové hudby, cimbálové muziky, univerzální orchestry apod. 
Cílem je posílení tradičních hudebních souborů v obcích, které zde vždy měly na živou 
kulturu velký vliv. Škola však neopomíjí ani péči o talentované žáky, kteří mohou 
pokračovat ve studiu na vyšších uměleckých školách. Ve výtvarném oboru směřuje 
v rámci obecných osnov ZUŠ k posílení tradičních lidových řemeslných technik. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Spolek rodičů a přátel 
ZŠ Liptál 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Základní umělecká 
škola Morava 
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V dalším časovém horizontu plánuje ZUŠ i pořádání výtvarných, hudebních kurzů a 
přednášek pro dospělé, studenty třetího věku (důchodci). 
Jedním ze záměrů ZUŠ je, aby učitel dojížděl za žákem a ne naopak. Škola tak chce 
poskytnout veřejnou službu tam, kde je dopravní dostupnost do města Zlína složitá. 
Vytváří se tak rovné podmínky základního uměleckého vzdělání dětí a školní mládeže. 
Vedení školy předpokládá, že bude dobře spolupracovat s vedením obcí, kulturními 
institucemi, ale i školami a farnostmi v místě svého působení. Jedním z cílů školy je, aby 
žáci co nejdříve hráli ve školních souborech a dospělí pak oživili hudební život 
v obci. Základní umělecká škola Morava vyučuje v obcích: - Zlín, Štípa, Fryšták, Lukov, 
Kašava, Liptál, Jasenná, Želechovice nad Dřevnicí, Provodov, Březůvky, Velký Ořechov, 
Hřivínův Újezd, Hošťálková, Katřinice, Ratiboř, Bílovice 
Škola má tyto soubory: cimbálové muziky Andrýsek, Moravěnka, Kuráž v Liptále, 
Gajdochy z Kašavy, Zlínské jazzové smyčce, Akordeonový soubor, Komorní smyčcový 
orchestr žáků a učitelů ZUŠ, Mladou dechovku z Kašavy, Velký dechový orchestr, 
Zlínskou sedmičku, pěveckýá sbor Cantica a jazzovýsoubor Young Moravia Jazzband. 
Škola se často prezentuje organizováním veřejných vystoupení souborů nebo jednotlivců, 
ale i častými výstavami výtvarného oboru. K nim patří např. Hudecké a gajdošské 
slavnosti v Kašavě, koncerty ve Zlíně, ve Fryštáku, Štípě, Liptále, Velkém Ořechově, atd. 
To vše je výsledkem zaměření práce na uměleckou praktičnost svých absolventů  
pod odborným vedením zkušených pedagogů.  
Škola podporuje letní múzický tábor pro děti. 
   Pobočka ZUŠ Morava v Liptále je plná života, letos začal školní rok v pondělí 3.září 
2018 a hned od prvních dnů se v podkroví nad Mateřskou školou pilně cvičilo na různé 
hudební nástroje, zpívalo a tvořilo. A netvořily jen děti, neboť díky Společnosti přátel 
ZUŠ Morava také v tomto školním roce pokračují tvořivé dílničky, kde se zapojují  
do činnosti i rodiče. Pod vedením paní učitelky Lenky Ficové a za dohledu vedoucí 
Společnosti přátel Martiny Noskové proběhly během podzimu dva workshopy. 
Zvířatkový den, kde mladí výtvarníci šili hadrové zvířátka a malovali na textil a  
v dílničce s názvem Čas světýlek pracovali s pergamenem, korálky a vyráběli lucerničky. 
   Velkou vytížeností trpí cimbálová muzika Kuráž s primáškami Věrou Gojnou 
a Julií Boháčovou. Muzika zajišťuje hudební produkci na akcích nejen v Liptále, 
ale mimo jiné také na Mikulášském jarmeku ve Valašských Kloboukách, na lednovém 
koncertu cimbálových muzik v Rajci na Slovensku, či na vernisáži výstavy s názvem 
"Stále spolu" ve zlínské Alternativě. 
   Na setkání liptálských seniorů 2.prosince 2018 vystoupila paní učitelka Jitka Rafajová s 
nejmenší skupinou dětí z místní Mateřské školky. Svůj poctivě nacvičený program 
zopakovaly děti na Vánočním koncertu ZUŠ Morava v sále kulturního domu.  
   Základní umělecká škola Morava se zapojila do 2. ročníku celostátního festivalu 
základních uměleckých škol Open ZUŠ. Na prostranství před základní školou vystoupili 
24.5.2018 žáci místní pobočky v Liptále a zahrál také hostující dechový orchestr Young 
Moravia Jazzband, pod vedením pana učitele Tomáše Černocha. 
    
 
����� 

 
   Je 8. ledna a my už netrpělivě čekáme, až tety zavelí – jdeme ke stromečku. Divíte se, 
že až teď ? Ano. Je to proto, že většina z nás, byla na vánoce mimo domov – ať už  
u příbuzných, nebo na prázdninovém pobytu na Myšinci. Samozřejmě, že ti, co zůstali  
v domově, si dárky rozdávali na Štědrý den. Tak ještě poslední úpravy – pěkně se obléct, 
učesat…. Dárky už jsou u stromečku a každý z nás pátravě hledá očima – který je asi ten 
můj? A co jsem si to vlastně přál(a)? Už si ani nemůžu vzpomenout… No co, to nevadí, 
aspoň to bude to pravé překvapení. Jé, ta velká krabice, ta bude určitě moje. Že by tam 
bylo kolo, po kterém toužím? A v té krásné dárkové tašce oblečení s motivem ledového 
království? Mezi tím si ti nejmenší z nás nenápadně poposedli, aby byli k dárkům co 
nejblíže. Úvodní slovo paní ředitelky, popřání do nového roku a jde se na věc.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Dětský domov a ŽS 
Liptál 
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Tety postupně vyvolávají naše jména… radost nezná mezí. A co dělají ti, co zlobili? Jsou 
hodně nervózní…. Čekají a tajně doufají,že i oni své jméno uslyší a nějaký ten dáreček 
dostanou. Vrháme se na své dárky, když v tom slyšíme – děcka ještě nerozbalovat 
– ještě se s dárky vyfotíme. Ach jo… úsměvy na tetu, strejdu a už konečně můžeme. 
Obývacím pokojem zní radostné výkřiky. Každému z nás se přání splnilo – panenka, 
vrtulník na ovládání, stavebnice, monopoly Ledové království, mp 4, povlečení, 
kosmetika atd. Radují se malí i velcí a společně s námi tety a strejdové. Každý dárek 
udělal radost. A ti menší ještě s údivem – jak to ten Ježíšek věděl, že přesně tohle chci. 
A komu, že máme poděkovat? Samozřejmě Ježíškovi, ale hlavně našim milým 
sponzorům, kteří na nás každoročně myslí. Díky jejich štědrosti a otevřeným srdcím se  
i nám rozzáří oči u stromečku.  
    Náš Dětský domov byl pozván k tradičnímu „Lyžování a lopatění dětí z dětských 
domovů Zlínského kraje“. Akce pořádaná od 12. – 14. 1. 2018 Dětským domovem  
ve Vizovicích se konala v Hostýnských vrších. Děti i dospělí byli ubytováni v horské 
chatě Slovan umístěné uprostřed lesů. V tomto roce nám příliš nepřálo počasí. Sněhové 
podmínky nebyly příznivé, a proto se děti z dětských domovů nemohly předvést ve 
sjezdových disciplínách. V náhradním programu byl uspořádán přespolní běh. Děti, 
rozděleny do různých věkových kategorií, soutěžily s chutí a nenechaly se odradit 
mrazivým počasím. Ve všech kategoriích byli soutěžící odměněni hodnotnými cenami. 
Doprovodný program této akce byl přizpůsoben všestrannosti dětí. První večer si děti 
mohly zasoutěžit s „dědečkem Hříbečkem“ ze známé pohádky Mrazík. Během dalšího 
dne si vyzkoušely házení šipkami, zdokonalily se ve stolním tenise a v tanečních nebo 
výtvarných dovednostech. Během těchto aktivit se děti seznámily mezi sebou a mnozí 
navázali na přátelství z dřívějších společných akcí. Nezbytnou součástí byla procházka 
zimním lesem s orientací v neznámém prostředí. Večerní program druhého dne byl 
završen diskotékou. Děti odjížděly se spoustou nových zážitků. 
   Ve dnech 26.3. –28. 3. 2018 proběhlo projektové vyučování, kterého se zúčastnili 
všichni žáci DD a ZŠ Liptál. Jednalo se o třídenní projekt s názvem „Přišlo jaro“.  
První projektový den se žáci dozvěděli spoustu informací o tradicích na Velikonoce a 
také o symbolech jara. Žáci byli rozděleni do skupin a procházeli jednotlivými stanovišti  
ve třídách, kde plnili různé úkoly související s tématem. Poté měli část zaměřenou 
na výtvarné činnosti a soutěž o nejlepší nakreslený obrázek se zadaným tématem „Co si 
představuješ, když se řekne jaro“. Další den se zúčastnili všichni žáci edukačního 
programu s názvem „Velikonoce na Valašsku“, kde se seznámili s tradicemi, symboly a 
technikami zdobení kraslic. Poslední projektový den zaplnily praktické činnosti. Žáci 
vyráběli kuřátka z vajíček, pletli pomlázku, ale také si vyzkoušeli péct skořicové šneky, 
měli tak možnost zapojit svoji fantazii a kreativitu. Projektové dny proběhly v příjemné 
atmosféře. Do jednotlivých aktivit se zapojili s chutí všichni žáci i pedagogové. Cílem 
bylo zábavnou formou seznámit žáky s tradicemi Velikonoc a se s příchodem jara. 
    Poslední projektový den školního roku proběhl na naší škole v květnu a tentokrát se 
nesl v duchu valašských zbojníků. V rámci tohoto projektového vyučování jsme 
navštívili Zámek Vsetín. Nejdříve si žáci prohlédli prezentaci, která obsahovala 
informace o zbojnících na Valašsku - kdo byli zbojníci, co dělali, jak se oblékali, kdo to 
byli portáši a z pověstí se dozvěděli o nejznámějším zbojníkovi na Valašsku, Ondrášovi. 
Poté následovala prohlídka stálé expozice o valašských zbojnících, kterou si žáci užili 
nejvíce. Další den se žáci rozdělili do dvou skupin a plnili jednoduché úkoly. Zábavným 
zpestřením pro žáky byla hra „Najdi poklad zbojníka Ondráše“, který museli hledat 
správným řešením zadaných úkolů.  
    Začátek letních prázdnin mohly děti z dětského domova Liptál oslavit táborovým 
pobytem v Jeseníkách, v kouzelném prostředí Malé Morávky. Celý týden se nesl v duchu 
Harryho Pottera. Děti si užívaly nabitý program plný zábavných her a soutěží 
kouzelnickou tématikou. Největším zážitkem byla pro děti napínavá noční hra Hlídání 
vlajky. I přes veškeré úsilí se jim však nepodařilo vlajku ubránit před „zloději“. Všichni 
včetně dospělých byli nadšeni spaním pod čarokrásným širým nebem. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 

19 
 

 Měli jsme možnost navštívit jeskyně Na Pomezí plné netopýrů a také lázeňské město 
Karlova Studánka. Napili jsme se z pramene svatého Maxmiliána a obdivovali krásu 
vodopádu. Všichni 
jsme se celý týden dobře bavili a věřím, že budeme na tento tábor dlouho vzpomínat. 
    V průběhu prázdnin prožila rodinná skupina dětí se svými vedoucími osm dní v okolí 
Jihlavy. Ubytovaní byli díky svým kamarádům a sponzorům ve Zborné v penzionu 
Šacberk a odsud vyjížděli do okolí. Navštívili znojemskou nákupní zónu Excalibur, ale 
hlavně dětský svět s vodními atrakcemi a taky Jihlavský vodní ráj. Prohlédli si pavilon 
Antropos v Brně, Dinopark a ZOO ve Vyškově, Muzeum Kuriozit a Muzeum strašidel 
v Pelhřimově a taky Jihlavskou ZOO. 
   Ve dnech 8.10. a 9.10.2018 měly možnost děti našeho Dětského domova jet na výlet  
na Dolní Moravu. Výlet s různým tématickým zaměřením každoročně zajišťuje  
pro Dětský domov Liptál firma Baťa. Spolu s dětmi jedou i vybraní zaměstnanci této 
firmy. S dětmi se někteří už dobře znají, a proto si mají stále co vyprávět. Děti je berou 
jako dospělé kamarády. I tento rok společný výlet stál za to. V atraktivním areálu sice  
už po sezóně nejezdila lanovka ani bobová dráha, ale po výšlapu na „Stezku v oblacích“ 
všichni ocenili skvělý výhled do širokého okolí v nádherném počasí. Děti měly 
možnost vyzkoušet si procházku po síti vysoko nad korunami stromů. Pro některé 
to byl však nadlidský výkon a raději sešli v klidu dolů, aby cítili pevnou půdu  
pod nohama. Dále na děti čekala výborná večeře a ubytování v penzionu Terezka.   
Po náročném dni byli všichni rádi, že se osprchovali a mohli si jít lehnout. Druhý den 
jsme po snídani navštívili zábavný park pro děti plný prolézaček, skluzavek a vodních  
i pískových her. Chaloupka na kuří nožce a mamut, který má v chobotu skluzavku děti 
zaujal asi nejvíc. Dovádění a hry nebraly konce. Nakonec však všichni dostali hlad a  
po skvělém obědě v příjemné restauraci jsme se už všichni připravili na dlouhou cestu 
zpět do Liptálu. Moc děkujeme zaměstnancům firmy Baťa za tento parádní výlet a už teď 
se těšíme na další. 
    Tento školní rok jsme navštívili Ekofarmu Agrofyto. Tato exkurze byla dvoudenní. 
První den nás milá paní lektorka provedla celým procesem bio - zpracování mléka a sýrů. 
Ukázala nám, jakým způsobem na farmě chovají krávy již od malého telátka a jaké stroje 
se na farmě používají. Druhý den byla exkurze zaměřena na biovýrobu sýrů. Přišla nám  
o tomto zajímavém procesu vyprávět paní, která sýry sama vyrábí a vyvíjí jejich možnosti 
chuti. Exkurze byla zakončena ochutnávkou domácího bylinkového tvarohu a sýrů, 
jejichž nemalý počet nám ještě nabalili na přilepšenou našich svačinek další den ve škole.         
   Byli jsme také součástí projektu na UTB Zlín, zaměřenému na 100. Výročí vzniku 
Československa, pro děti z dětských domovů, či dětí ze sociálně slabších rodin. Studentky 
sociální pedagogiky si připravily rozličný, poučný, ale pro děti zároveň velmi zábavný 
výukový program. Děti se rozdělily do skupin a střídaly se na třech stanovištích  
po 45 minutách. Žáci byli nadšení nejen ze skvělých dojmů ze zajímavých aktivit,  
ale také z odměn, které si i výherci, i ti poražení, z této akce odnesly. 
   Jedna ze skvělých aktivit, kterých jsme se tento rok se účastnili, byl Adaptive Crossfit - 
cvičení pro handicapované děti ve Zlíně. Ve velké průmyslové budově na nás čekal 
šikovný trenér Pavel Holub, který je vzdělaný ve speciální pedagogice a tělovýchově. 
Připravil si pro děti několikahodinové cvičení, prokládané zábavnými hrami. Zaměřil se 
jak na skupinovou, tak individuální péči, kdy se odborně věnoval potřebám jednotlivých 
dětí. Na konci hodiny dětem také poskytl poradenské služby ohledně možnosti zlepšit,  
či dokonce eliminovat přidružené tělesné potíže k postižení, která děti mají.  
   Ve středu 12. prosince 2018 se uskutečnila Vánoční besídka Dětského domova a 
Základní školy Liptál v Kulturním zařízení v Liptále. Tento ročník nesl podtitul „Vánoční 
besídka aneb s čerty nejsou žerty”. Děti z dětského domova i ze základní školy si 
připravily mnoho hezkých vystoupení. Diváci mohli vidět dětmi ztvárněné scénky, 
pohádky, ale také se tancovalo a zpívalo. Především bylo spoustu legrace a dětské radosti. 
Po besídce na diváky čekalo malé pohoštění a drobný vánoční dárek vyrobený dětmi. 
Všichni jsme si to moc užili a děkujeme všem rodičům, přátelům a sponzorům, kteří přišli 
podpořit děti a společně s námi přivítat Vánoce. 
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    Letošní Valašský bál se konal po mnoha letech opět v Hospodě U Klesků. V sobotu  
10. února 2018 byla hospoda obsazená do posledního místa. Hostem bálu byl soubor 
Ovčák z Hovězí, k tanci hrály střídavě CM Jadernica a CM Trosky. Atmosféra byla 
výborná, přišlo mnoho krojovaných tanečníků a tanečnic nejenom z Valašska. Možná  
to tak kdysi v hospodě U Klesků vypadalo, když zbojník Vojtek tancoval s šenkérečků, 
jak to ve své knize O zbojníkoch a pokladoch popsal Jan Kobzáň… Kleskovi připravili 
bohaté občerstvení včetně tradiční kyselice a řízku se salátem. Nechyběl ani výborný 
tatarák. Pořádající Folklorní spolek Lipta Liptál zajistil bohatou tombolu a program: 
vyučovaly se valašské tance, zpívalo se, tančil se „Adam“. O půlnoční překvapení 
se postaral soubor z daleké Číny. Toto originální vystoupení si však připravili tanečníci  
a tanečnice z Lipty…     
   Po Modrém pondělí, Žlutém úterý a Černé středě přichází dle lidového zvykosloví 
Zelený čtvrtek. Tím začínají každoročně velikonoční svátky, které pak vrcholí největšími 
křesťanskými svátky - Velkým pátkem, Bílou sobotou, nedělí a Velikonočním pondělím. 
Dům kultury Vsetín připravil na čtvrtek 29.3.2018 program s názvem Valašské 
Velikonoce na Vsetíně. Již od rána probíhal na Dolním náměstí jarmark, zábavné 
programy pro děti a kulturní vystoupení. Od 15 hod. převedli naši liptálští Malí ogaři 
program „Zelený čtvrtek“ s tanci, říkankami a zvučným hrkáním – řehtačkami, klepači  
a rapačem. Chlapci obcházeli „domácnosti“ a svým klapotem oznamovali poledne a 
večer. Dle starých představ se průvodem kolem vesnice a hlukem nástrojů zaháněly zle 
síly. Za koledu byli Malí ogaři odměněni sušeným ovocem, pečivem - perníčky a vajíčky.  
„Zkázali Vás pozdravovat naši páni, abyste nám něco dali za hrkání. Šak už jsme sa 
nahrkali, až nás ruky rozbolely.“ Ogaři byli na pódiu odměněni bohatým potleskem, 
pozornost budil i jejich odchod  z náměstí do Kulturního domu za rachotu velikonočních 
symbolů: řechtaček, klapačů a rapáčů (vyrobil náš liptálský Petr Marek). 
    V sobotu 19.5.2018 jsme se i spolu s našimi Malůšaty zúčastnili přehlídky mladých 
folkloristů v Zubří. Tato přehlídka je každoročně pořádaná v rámci Metlářského 
jarmarku. Pro děti, ale i dospělé je zde připravena řada atrakcí a ukázek řemesel (výroba 
tradičních březových košťat – metel, pletení košíků, krajek a podobně). Se souborem 
Beskyd Zubří máme dlouholetou spolupráci, oba soubory se každoročně recipročně 
navštěvují. Za svá vystoupení dostaly obě naše skupiny Malůšata i Malí ogaři poděkování 
od ředitelky festivalu paní Věry Staňové: „Chtěla bych Vám tímto moc poděkovat  
za účast na Přehlídce dětských folklorních souborů v Zubří a vytvoření skvělého zážitku 
pro naše diváky a příznivce. Doufám, že se Vám u nás líbilo a že k nám opět rádi 
přijedete. Blahopřejeme !!“ 
   26.5.2018 vyrazil Folklorní spolek Lipta na festival „Senioři jak víno“. Akce se 
konala kde jinde než na jižní Moravě, ve vinařském areálu Plže v Petrově. Seniorská 
skupina a Ženský sbor Rokytenka si užili krásné odpoledne mezi modrobílými vinnými 
sklepy, kterých je v areálu téměř 80. Sklepy budované postupně už od 15 století vytvářejí 
ulicovou zástavbu se dvěma náměstíčky a v centru je příjemný areál pro konání 
kulturních akcí. Tam se letos uskutečnil už 18. Ročník seniorského folklorního festivalu. 
Nejstarší účastnicí byla vyhlášena naše tanečnice Irena Gebauerová, která letos oslaví  
80. narozeniny. Přejme si, aby takových vitálních členů bylo v našem spolku co nejvíc. 
   Kuráž a Malí ogaři zúčastnili oslav Mezinárodního dne dětí v Jablunkově (trojmezí: 
Polsko, Slovensko, Česko). Pozvání nám zaslali Město Jablunkov a Dům dětí a mládeže 
Jablunkov. Na slavnostech pod názvem „Jackové dětem“ (Jackové je název místního 
folklorního souboru) se zúčastnily tyto skupiny : Mladost z Povážské Bystrice 
(Slovensko) Klobúčánek z Valašských Klobouků Malí Magurzanie z Lodygowice 
(Polsko) Jackové z Jablunkova, Malá Lipta s CM Kuráž Malí ogaři, Liptál. Folklor 
středního Valašska, který Lipta předvádí, měl u diváků příznivý ohlas.  CM Kuráž  
s přehledem vedla a primášovala Evička Hrbáčková, na cimbál provázel Pepík Koutný, 
basou tvrdil muziku Petr Marek. Navečer jsme odjížděli z Jablunkova spokojení, plní 
dojmů a zážitků z mezinárodního setkání. Velké poděkování patří i uměleckému 
vedoucímu Malých ogarů Oldřichu Štroblíkovi, u něhož platí: „Staříčci su malí ogaři  
s hromadú zkušeností.“ 

Folklorní soubor 
Lipta Liptál 
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    V Přírodním kulturním areálu v Liptále se v neděli 10. června konal 31. Mezinárodní 
dětský (nejen) folklorní den. Počasí nám vyšlo a účastníci festivalu i návštěvníci 
si užili nádherný den plný tance, zpěvu, muziky a veselé zábavy. Už tradičně byla 
součástí festivalu soutěž v sólovém zpěvu “O Liptálského ptáčka zpěváčka”. V letošním 
ročníku obě kategorie vyhrály děti ze slovenského souboru Leváranek z Velkého Leváru. 
Starší kategorii Laura Pochylá a v mladší skupině Natália Perničková. 
Poté ovládly podium dětské folklorní soubory s programem „Hrajeme si celý den“. 
Vystoupily v něm soubory Klimentek z Osvětiman, DFS Leváranek z Velkých Levár, 
Slezanek z Českého Těšína, Malý Klobůčánek z Valašských Klobouk, CM Kuráž ZUŠ 
Morava Liptál a samozřejmě nechyběly děti z domácího souboru - Malůšata, Malí ogaři a 
Malá Lipta. Součástí festivalu byl bohatý doprovodný program. Střílení ze vzduchovky 
připravilo Myslivecké sdružení Brdisko a AVZO Liptál. U myslivecké chaty si děti 
mohly vyzkoušet také lukostřelbu. Taneční skotačení plné energie, skvělé hudby a dobré 
nálady, to byla Zumba s Lenkou. Zkusit si žonglovat mohli velcí i malí s Jirkou Sadilou. 
Také tvořivé dílny přitahovaly šikovné děti, které si mohly podle vlastní fantazie udělat 
obrázky z písku, malovat na sklo, navlékat korálky, háčkovat, drátkovat nebo si vytvořit 
něco hezkého z pedigu. Nechyběly ani zábavné atrakce – skákací hrad, kolotoč, kolo 
štěstí. Záštitu nad festivalem přijal pan Milan Daňa, starosta obce Liptál. Festival 
každoročně pořádají Obec Liptál a Folklorní spolek Lipta Liptál. Mediálními partnery 
jsou Valašský deník a týdeník Jalovec. 
   Pětidenní maraton tradičního Mezinárodního festivalu 49. Liptálské slavnosti se opět 
stal nanejvýš důstojnou oslavou lidových tradic nejenom z České republiky a Slovenska, 
ale také z Číny, Indonésie a Portugalska. Hlavní organizátoři festivalu – Obec Liptál a 
členové Folklorního spolku Lipta Liptál vytvořili souborům pro jejich vystoupení 
výborné podmínky. Podařilo se včas dokončit opravu podia a zajistit pro amfiteátr 
dostatečný zdroj elektřiny. Počasí bohužel „objednat nelze“, a tak letošní „liptálky“ 
začaly v téměř nesnesitelném vedru, které pak o víkendu vystřídal déšť a chladné počasí. 
Zahraniční soubory v rámci festivalu vystoupily v okolních obcích (Vsetín, Hvozdná, 
Všemina, Seninka, Vizovice). Na čtvrteční promítání na zámek přišlo do Liptálu 
nevídané množství malých i velkých diváků. Film Po strništi bos se všem moc líbil.  
O víkendu se hlavní dění přesunulo do liptálského amfiteátru. Sobotní odpolední program 
proběhl za deště, ale koncert výborné folkrockové kapely Docuku naštěstí mraky 
rozehnal a večerní program probíhal v pohodě za velké podpory příznivců folkloru. 
Diváci zaplnili hlediště a vytvořili vynikající atmosféru, kterou účinkující soubory velmi 
ocenily. Po půlnočním ohňostroji se však znovu rozpršelo a vytrvalý déšť nepolevil 
ani v neděli. Organizátoři museli snad po prve v historii zrušit průvod. Nedělní program 
pak proběhl pod „klobůkem“. Věřte, bylo to velmi těžké rozhodnutí, ale kroje a hudební 
nástroje prostě zmoknout nemohou …. Z domácích souborů na festivalu vystoupily 
soubory Handrláček a Handrlák z Kunovic, Mužský sbor z Kunovic, Nisanka z Jablonce 
nad Nisou, Ostravička z Frýdku-Místku a Zpěvule z Bánova. Tradičně účinkovalo také 
všech šest skupin domácího souboru Lipta, CM Kuráž ZUŠ Morava – Liptál a nechyběla 
ani DH Liptalanka. Mezinárodní folklorní festival Liptálské slavnosti patří k největším a 
nejvýznamnějším folklorním akcím v České republice. Mají takový věhlas, že podívat se 
letos na jednotlivá vystoupení neváhali přijet představitelé velvyslanectví Číny a také sám 
velvyslanec Indonésie. Přijel rovněž prezident Evropské unie umění. V rámci pokračující 
spolupráce z loňského roku jsme přivítali delegaci starostů z Kostariky. 
    V sobotu 15.září se konal v Malé Bystřici - na Santově Ovčácký den. Vedle řady 
atrakcí a ukázek práce se zvířaty (zejména ovce) přišli pobavit hosty i děti z Malé Lipty. 
Malůšata pod vedením Pavlínky Vráblíkové předvedla své tanečky, zpěvy a říkanky. Malí 
ogaři zaujali návštěvníky svými hrami jak na dvorku, tak i na pasínku. Úspěch měl  
i žebřiňáček s malým Míšou Černobilem. Zpestření programu zajistila svými sólovými 
zpěvy Veronika Kapounová. Krásné sobotní počasí rovněž přispělo k dobré pohodě  
na Santově a u dětí  i doprovázejících rodičů k řadě zážitků a vzpomínek. 
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Vše začalo v srpnu 2017 na Liptálských slavnostech. Festivalu se tehdy zúčastnil 
kostarický soubor REMEMBRANZAS COSTARRICENSES, s nímž přijel také 
starosta města Ciudad Colon z kantonu Mora pan Gillberto Monge Pizarro. Účast souboru 
na festivalech v Liptále, v Ostravě a ve Zlíně zprostředkoval FOS ČR a Národní sekce 
Mezinárodní organizace lidového umění (I.O.V.) v ČR. Jak souboru tak starostovi Monge 
se v České republice velmi líbilo a s liptálským starostou se už během slavností 
domlouvali na pokračování spolupráce. Koncem roku pak přišlo pozvání a 28. ledna 2018 
vyrazila pětičlenná delegace z Liptálu na 12denní návštěvu Kostariky. Delegaci vedl 
starosta Ing. Milan Daňa, dalším účastníkem byl člen obecní rady Ing. Miroslav Hrádek, 
za Folklorní spolek Lipta a organizátory Liptálských slavností to byly Mgr. Andrea 
Čalová, Ing. Miroslava Jakubová a Jarmila Hrádková. Skupinu doprovázel tlumočník 
Lyman Zamora, Kostaričan žijící přes 30 let v Praze.  Kostarika, španělsky Costa Rica, 
znamená v doslovném překladu „bohaté pobřeží“.  Tato malá země ve Střední Americe  
se 4,5 miliony obyvateli je ovšem bohatá nejen na pobřeží. Je to země s nádhernou 
přírodou zahrnující lákadla, jako jsou např. činné sopky, vodopády, karibské i pacifické 
pláže, horské kávové plantáže kolem Centrálního údolí, národní parky. To vše násobeno 
milými a pracovitými lidmi. Hornatá krajina vytváří vhodné podmínky pro výstavbu 
hydroelektráren, proto je Kostarika energeticky soběstačná. Už v roce 1949 zde byla 
zrušena armáda, což se příznivě odrazilo v rozvoji školství, kultury a celého hospodářství. 
Země má dobrou infrastrukturu, hlavním exportním artiklem je káva, banány a další 
tropické ovoce. Kostarika se skládá ze 7 provincií, ty se dále dělí na 81 kantonů, v jejichž 
čele stojí starosta. My jsme byli hosty kantonu Mora a města Ciudad Colon, které se 
nachází asi 20 km od hlavního města San Jose. Starosta Monge pro nás připravil opravdu 
bohatý program s cílem poznat co nejvíce z této krásné země. První dva dny po příletu 
jsme poznávali Colon – kulturní centrum, divadlo, kostel, tržnice, indiánská rezervace, 
výroba velkých masek (pro slavnosti Mascarada), návštěva univerzity Spojených národů.  
Na další dny byla připravena setkání se starosty v několika městech. Zúčastnili jsme se 
zasedání zastupitelstva - všude nás přijali velmi srdečně, vždy jsme představili stručně 
ČR, naší obec a Liptálské slavnosti. Zastupitelé byli velmi zvídaví, měli spoustu otázek.  
Každé město pro nás připravilo v rámci návštěvy nějaký program: 
• Santa Maria de Dota, provincie San Jose (31.1.2018): přijetí u starosty, exkurze  
v továrně na zpracování kávy COOPEDOTA, vystoupení dětí z hudební školy; 
• Cañas, provincie Guanacaste (1.2.2018): zasedání zastupitelstva, prohlídka města, 
vystoupení folklorního souboru Cañas; 
• Hojancha, provincie Guanacaste (1.2.2018): přijetí u starosty, prohlídka města, západ 
slunce na nejhezčí pláži pacifického pobřeží Playa Sámara, vystoupení folklorního 
souboru Hojancha; 
• Tilarán, provincie Guanacaste (2.2.2018): zasedání zastupitelstva, prohlídka města, 
návštěva Větrného parku, vystoupení folklorního souboru Tilaran; vyhlídka  na sopku  
El Arenal, prohlídka deštného pralesa v parku Visuté mosty Mistico; 
• San Jose (5.2.2018), setkání s představiteli Asociace starostů Kostariky. V době naší 
návštěvy se v Kostarice konaly prezidentské volby. Měli jsme možnost nahlédnout  
do volebních místností v Colonu, v městečku Guadaloupei v nejmenší obci kantonu Mora 
Balsa, která má jen 100 obyvatel. Všude byly stánky, hrála hudba, jezdila auta s vlajkami. 
Kostaričané chodí k volbám rádi, je to nedělní rodinná akce… 
Na závěr naší návštěvy byla slavnostně podepsána Předběžná smlouva o spolupráci mezi 
Obcí Liptál a kantonem Mora v oblasti ekonomie, inovace, vzdělání, kultury a 
udržitelného rozvoje. Starostové navštívených obcí už projevili zájem poznat Českou 
republiku, takže pomalu plánujeme přijetí kostarické delegace na Valašsku. Folklorní 
soubory, které jsme během našeho pobytu viděli, mají zájem přijet na Liptálské slavnosti. 
V součinnosti s Folklorním sdružením ČR a Českou sekcí I.O.V. jim můžeme zajistit  
i účast na jiných festivalech. Zároveň jsou připraveni přivítat náš soubor Lipta  
v Kostarice. Navázaná spolupráce bude určitě dál pokračovat. 
                  Ing. Miroslava Jakubová, členka delegace Folklorního spolku Lipta Liptál 
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Naše Seniorská skupina Folklorního sdružení Lipta Liptál se v září 2018 zúčastnila 
festivalu v Bokovicích pod Světlovem a také Dožínek a Slavností fazolí ve Slavičíně. 
Obě akce se velmi povedly a všichni si je užili. Poslední vystoupení tohoto roku pak bylo 
na přehlídce folklorních souborů Prameny v Rožnově pod Radhoštěm.  
V Janíkově stodole si zasoutěžili společně s třemi dalšími soubory z Valašska. 
 
   „Delegaci starostů tří měst z Kostariky a také ředitele folklorního souboru  
z kostarického města Colon v doprovodu starosty Liptálu Milana Dani přijal na krátké 
přátelské návštěvě hejtman Jiří Čunek. Kostaričané zavítali do Zlínského kraje  
na festival Liptálské slavnosti, který se konal minulý víkend, a v regionu se ještě několik 
dní zdrželi, aby si prohlédli Zlín, Vsetín a Rožnov pod Radhoštěm. 
„Podepsali jsme smlouvu o spolupráci mezi naší obcí a kostarickým městem Colon.  
Na začátku bylo přátelství s vedoucím tamního souboru a z toho začalo vznikat toto širší 
rozvíjení vztahů. V březnu 2019 pojede třicet členů našeho folklorního souboru  
do Kostariky a promýšlíme i programy vzájemné výměny v oblasti vzdělávání. 
Cílem je zapojit do výměnných pobytů co nejvíc lidí z obou vzdálených regionů,“ 
řekl starosta Liptálu Milan Daňa. Po přijetí u hejtmana Jiřího Čunka si členové delegace 
prohlédli Baťův mrakodrap včetně projížďky v pojízdné kanceláři a na krajské město  
a jeho okolí se také podívali z vyhlídkové terasy v 16. Etáži“. 
                                                                                Zpracovala: Helena Mráčková 
 
Co jsme se o nás dočetli po liptálských slavnostech: 
Největší svátek folkloru pod rozhlednou Vartovna a v širokém okolí skončil. Organizátoři 
Liptálských slavností udělali poslední krok před jubilejním padesátým ročníkem. 
Vpravdě velmi zdařilý krok následovaný velkým očekáváním. 
Pětidenní maraton tradičního, méně tradičního i exotického folkloru se opět stal nanejvýš 
důstojnou oslavou lidových tradic nejenom z České republiky a Slovenska, ale také  
z Číny, Indonésie a Portugalska. Organizátoři k prezentaci vytvořili souborům podmínky, 
které by méně zasvěcený snad ani nečekal. Především proto, že režiséry folklorního 
dění byli, jsou a naštěstí i dál budou členové Folklorního spolku Lipta Liptál (jeho 
historie se začala psát v roce 1930 a na jeho založení se podílel akademický malíř Jan 
Kobzáň) z ne příliš velké vesnice pod Syrákovem na Vsetínsku. 
Je obdivuhodné, jak ogaři a cérky ze spolku a řada dalších lidí žijících ve vesnici  
za nebývalé podpory obecního úřadu dokážou bez velkého humbuku nachystat akci, která 
ve srovnání s českými vesnicemi, ale také mnohými i jen pár kilometrů vzdálenými městy 
nemá obdobu. Není se proto čemu divit, když se Liptál stal v roce 2006 Vesnicí roku a  
v roce 2015 také držitelem Ceny Evropské unie umění Zlatá Europea. Tu obdržel Liptál 
jako historicky první vesnice na světě. Ne nadarmo je proto Mezinárodní folklorní 
festival Liptálské slavnosti řazen k největším a nejvýznamnějším folklorním akcím 
v České republice. Mají takový věhlas, že podívat se letos na jednotlivá vystoupení 
neváhali přijet ani představitelé velvyslanectví Číny a Indonésie. A také prezident 
Evropské unie umění. Je proto smutné, že i do folkloru zejména v poslední době silně 
zasahují politické vlivy. Pořadatelům takzvaných Liptálek se totiž kromě již uvedených 
zahraničních souborů podařilo předjednat také účast souborů z Alžírska, Kapverdských 
ostrovů a Turecka. Bohužel, současná mezinárodní situace, v jejímž důsledku nebyla 
všem členům souborů ze zmiňovaných zemí udělena víza, byla proti. Smutná realita 
současnosti, byť jí třeba tak nějak rozumím, která potírá tvrzení, že kultura národy 
sbližuje... Chce se jen věřit, že stejné politické trampoty nepotkají organizátory 
50. mezinárodního folklorního festivalu Liptálské slavnosti 2019. Už jen proto, že tvrdí, 
že jestliže byly Liptálské slavnosti až dosud vždy programově i organizačně velmi 
kvalitní, pak ty jubilejní padesáté už dnes připravují tak, aby se staly z tohoto pohledu 
něčím nevídaným. Zlomte vaz, Liptálané! Jste skvělí, své práci rozumíte a děláte ji moc 
dobře. Váš úspěch a věhlas je zasloužený. Nechť je vám v patách rovněž v dalších letech. 
                                                                            Autor: Dušan Póč | úterý 28.8.2018 
                                                    Příloha č.: 6,7,8 – plakáty, pozvánky, články z novin 
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   V pátek 25. května 2018 se členové evangelické církve v Liptále opět zapojili do Noci 
kostelů. Do programu přispěli zejména naši mladí chválami a hranou scénkou: 
zamyšlením nad proměnou, kterou v nás vyvolává moc Kristova kříže a Božího Slova. 
Naše paměť byla prověřena formou soutěže, po které večer pokračoval přátelským 
setkáním při opékání buřtů na farní zahradě. 
   V neděli 17. června 2018 odpoledne jsme se po roce opět sešli ve sborovém sálu s dříve 
narozenými členy našeho sboru. Setkání proběhlo v radostném a přátelském duchu, 
nechyběli manželé Anička a Jaroslav Vodovi ani manželé Anna a Ota Gojní. Velmi 
milým překvapením pro všechny přítomné bylo krásné hudební vystoupení sourozenců 
Gojných - Věrky, Jany a Tomáše.  
 
   „Bohu jsme vděční za to, že jsme mohli zahájit práce spojené s opravou našeho 
krásného kostela v Liptále. Děkujeme p. starostovi naší obce Milanu Daňovi za jeho 
zájem a úsilí vynaložené na přípravu žádosti o grant a na projektovou dokumentaci. 
Z Ministerstva zemědělství jsme tak získali dotaci určenou na opravy drobných 
kulturních a sakrálních staveb a prvků na venkově ve výši 700 000 Kč. Tato investice je 
určena na úpravu povrchů vnější, tesařské a klempířské konstrukce, na nátěr střechy, 
ochranu dřevěných konstrukcí a na opravu a nátěr fasády. Ukončují se práce spojené  
s odstraněním napadené části dřeva dřevokazným hmyzem a houbami v krovu. Části 
dřevěné konstrukce, které nesplňují parametry konstrukce, jsou vyměňovány a zesíleny,  
a probíhá impregnace konstrukce. Provádí se nátěr střechy. Opravuje se fasáda, sokl  
a další fasádní prvky, zejména 4 věžičky. Celkový rozpočet akce: 1 306 847 Kč. 
Finanční zdroje: Dotace z Ministerstva zemědělství: 700 000 Kč /Na překlenutí dotace 
jsme požádali o předdotační půjčku 700 000 Kč z ústředí Jeronýmovy jednoty v Praze./ 
Dar od Jeronýmovy jednoty ČCE: 200 000 Kč Dar od obce Liptál: 100 000 Kč (+ 10 000 
na projektovou dokumentaci)  
Bezúročná půjčka od Východomoravského seniorátu ČCE:120 000 Kč 
Zbytek finančních zdrojů tvoří dary věřících, za které Vám všem ze srdce děkujeme! 
Opravu realizuje firma, která vyhrála ve výběrovém řízení. Je to firma TESGE STAVBY 
S.R.O. se sídlem v Ústí 194. Jednatelem firmy je p. Karel Gerhardt. Práce byly zahájeny 
v květnu a budou probíhat zhruba do konce července roku 2018. Technický dozor stavby 
má na zodpovědnosti Ing. Petr Chytil ze Vsetína. 
Děkujeme, že i Vy se podílíte na tomto díle zachování a obnovy našeho chrámu, který 
nám naši předkové zanechali. Vybudovali ho v podmínkách mnohem těžších, abychom se 
měli kde shromažďovat a oslavovat Boha. A dnes jsme to my, kdo za tento chrám nese 
odpovědnost, aby byl společně s naší živou vírou a činnou láskou předán těm, kteří 
přijdou po nás. Děkujeme za velkou spolupráci a podporu vedení naší obce, zejména  
p. starostovi Ing. Milanu Daňovi.                                   Mária Jenčová, farářka sboru. 
 
   Při příležitosti výročí upálení mistra Jana Husa, se kromě bohoslužby s Večeří Páně 
uskutečnilo i večerní vzpomínkové setkání na zahradě u kostela se symbolickým 
zapálením ohně. Hostem setkání byl bratr farář Petr Maláč z Hošťálkové, který se 
zamýšlel nad Husovým odkazem pro dnešní dobu. 
   6. července 2018 se uskutečnilo pod záštitou Obce Seninka tradiční setkání 
u památníku Na Bílé, na kterém je psáno 12.5.1780. Pomník připomíná i vytesaným 
kalichem památeční tajné shromáždění evangelíků v těchto místech (Kubíkův žleb). 
 
   Od 6. do 10.srpna 2018 se naše farní zahrada opět proměnila v "dětský ráj"  
při organizování dětského tábora „Strom pokladů“. Zhruba třicet dětí a vedoucích se 
vydalo na cestu hledání pokladu. Každý den nás doprovázela zvířátka - a to lev, pes, 
vydra a bobr. Každé z nich nám připomnělo, že v životě potřebujeme druhé lidi, že je 
nezbytné si vzájemně pomáhat a být druhému přítelem. Protože všichni máme Přítele - 
Pána Ježíše Krista, který nám pomáhá a miluje nás tak, že nám dává to nejdražší co má, 
svůj život! 
 

Česká církev 
evangelická Liptál 
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   I tento rok jsme 26.srpna při Liptálských slavnostech přivítali na bohoslužbě v našem 
kostele členy některých zahraničních folklórních souborů – z Číny, Indonézie a 
Slovenska, kteří nás pozdravili písní. Všichni pak jako poděkování obdrželi památní list a 
zvoneček.   
 
 Při příležitosti opravy kostela v letošním roce a připomínky 100. Výročí od vzniku naší 
církve se uskutečnila v neděli 14. října 2018 v 10 hodin v kostele slavnostní bohoslužba. 
Vedla ji sestra farářka Mária Jenčová a jako hosté se zúčastnili bratr senior Petr Pivoňka 
ze Zlína, děkan a farář Římskokatolické církve ve Vsetíně P. František Král a bratr farář 
Jaroslav Voda. Tito všichni vzpomenuli alespoň v krátkosti historii liptálského kostela, 
který patří k dominantám obce. Vzpomenuli i zástup bratří a sester, kurátorů, kteří se 
v průběhu let podíleli na jeho údržbě a opravách i dalším budování a zvelebování zázemí 
liptálského sboru. A v neposlední řadě nám všem předali hodně sil do další práce a k víře, 
jejíž základ tvoří jen a jen láska. V doprovodném programu vystoupila a krásnými tóny 
upoutala hudební skupina liptálské mládeže, sborový pěvecký sbor i pěvecký sbor 
Rokytenka, dechová hudba Liptalanka. Milou součástí bohoslužeb a zároveň 
povzbuzením pro nás všechny byl křest maličké Jitušky Vaculíkové. Tak si jen přejme, 
aby se tato příležitost stala milníkem i v jejím životě. 
Poté byli všichni pozvání na přátelské setkání s bohatým a nejrozmanitějším 
pohoštěním, které sestry připravily do zahrady u kostela. Všem hostům za jejich upřímná 
slova a členům a členkám sboru, kteří se podíleli na přípravách a nácvicích, patří velké 
poděkování.  
Ke slavnosti se ještě vracíme i slovy br. kurátora Tomáše Němečka, která zde zazněla: 
„Sestry a bratři, dlouho jsem přemýšlel nad tím, co mám říci ohledně opravy našeho 
chrámu s obavami, že něco zapomenu, například na nějakého dárce nebo řemeslníka. 
Vždyť kostel opravovali i naši předchůdci a na ně bychom také neměli zapomínat. 
Když si v Bibli otevřete druhou knihu Paralipomenon, najdete nad 24. kapitolou 
nadpis: „Oprava jeruzalemského chrámu“ a dočtete se o tom, jak všichni k té opravě 
přispívali svými dary a pak přišli řemeslníci a pomocníci a odvedli dobré dílo. 
Kdybychom my zapisovali události našeho sboru, nadepsali bychom dnešní kapitolu: 
„Opravy liptálského chrámu“. Ty začaly už za mého předchůdce, bratra kurátora 
Jaroslava Mrnuštíka, odvodněním základů a položením nové podlahy v našem kostele. 
Když se pak konečně podařilo provést přístavbu sborového sálu a následnou úpravu 
a zastřešení fary a garáže, došlo na opravu fasády kostela. Pak bylo třeba upravit  
i prostranství před kostelem. Později jsme se radovali z nového zvonu a po několika 
dalších letech došlo napřed na zateplení fary a potom na podstatné úpravy suterénu fary. 
Nyní se radujeme, že se nakonec podařilo uskutečnit a zdárně dokončit opravu krovu  
a další úpravy fasády kostela. Dnes chci poděkovat všem, kteří se na těchto úkolech 
podíleli. Těm, kteří připravovali projektovou dokumentaci a vyřizovali potřebné 
formality. Děkuji ochotným dárcům a všem, kteří těmto úkolům věnovali svůj čas  
a námahu i své zkušenosti. Nedovedeme spočítat, kolik lidí se na všech těchto úkolech 
podílelo a kolik dnů a hodin při tom vynaložili. A mnozí z nich už zde mezi námi nejsou. 
Na všechny ale s vděčností myslíme a především si připomínáme Boží působení a dílo, 
které mezi námi a v nás Pán Bůh koná. Pána Ježíše se jednou jeho posluchači ptali:  
„Co budeme činit, abychom konali konali dílo Boží?“ Ježíš jim odpověděl: „Tnoto je  
to dílo Boží, abyste věřili v toho, kterého On poslal.“ A to je smyslem naší práce, kterou 
zde vynakládáme: utvrzujme se ve víře, která dychtivě přijímá Boží lásku, smíření  
a spásu. 
    20. a 21. října 2018 se na faře opět sešly děti, aby strávily čas ve svém společenství. 
Toto potáborové setkání navázalo na tábor, který se konal u nás v Liptále v srpnu a který 
vedla s. farářka Mária Jenčová za účinné pomoci mládeže, i maminek a pastorační sestry 
Blanky Vaculíkové, stejně jako nyní, v říjnu. Hostem nedělních bohoslužeb byl i br. farář 
Jan Hudec, který pozdravil nejen děti, ale i všechny přítomné a mohli jsme společně 
vzpomenout jeho působení u nás v Liptále. 
                                                    Příloha č.: 9 – Zpravodaj Farního sboru ČCE v Liptále 
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   Tříkrálová sbírka se v Liptále konala v sobotu 6.ledna 2018 a vybralo se 40 618,-Kč 
„Moc děkujeme za štědrost, kterou Vaši občané vůči koledníkům projevili! 
Přejeme, ať se Vám vše v tom letošním roce vydaří alespoň tak jako letošní Tříkrálová 
sbírka!“  Za všechny, kteří se v Charitě Vsetín na Tříkrálové sbírce podíleli  
Bc. Marta Koňaříková Charita Vsetín, Horní náměstí 135, 755 01 Vsetín 
   Pro informaci uvádíme, že v loňském roce přispěla Charita z Tříkrálové sbírky našemu 
spoluobčanu, panu Františku Svobodovi na nákup zdravotních pomůcek. Pan František 
Svoboda si dar od pracovníků Charity osobně převzal na Obecním úřadě v Liptále. 
    
   „Původně se v křesťanské Evropě soustředil společenský život včetně komediantů 
ke dni zasvěcení kostela nebo v den svátku jejich patrona. U nás je tímto patronem svatý 
Archanděl Michael a proto je v pouť Liptále na konci září. I když je Liptál výrazně 
evangelickou obcí myslím si, že by bylo škoda neudělat dětem radost a nedoplnit pouť 
o dnešní komedianty“.                                        Ing. Milan Daňa, starosta obce Liptál 
 
 Po dohodě s katolickou farností se pouť uskutečnila v neděli 30.9.2018 a byla také 
doplněna o kolotoče. Hlavní záminkou návratu k „tradiční pouti“ však byla rekonstrukce 
katolického kostela svatého Archanděla Michaela. Na slavnostní mši svatou do nově 
opraveného kostela přijel také arcibiskup Jan Graubner, což bylo pro nás velkou poctou.                     
Během prací na rekonstrukci kostela byly také opraveny  hroby „Zámeckých pánů“, které 
se nachází hned vedle kostela. Náhrobní kameny byly různě pokřivené a dlažba kolem 
vykazovala již také velké opotřebení. Bylo zpevněno podloží a kolem náhrobních kamenů 
položena nová přírodní kamenná dlažba.  
 
   „Osmičkový rok se pomalu chýlí ke konci. Nejvíce 8 bylo napsáno v naší jubilující 
Republice československé na začátku roku při Tříkrálovém koledování 2018. Před námi 
je 9.rok, s připomínkou příchodu svobody před 30 lety. Co od nového letopočtu 2019 
s čerstvým tříkrálovým monogramem na dveřích domů můžeme očekávat? Matematická 
odpověď je jednoduchá. Před námi je kalendář s 365 dny a v každém 24 hodin po šedesáti 
minutách. V nich je naše příležitost zvěčnit díla, na kterých nám nejvíce záleží. Správným 
naplněním svých myšlenek, slov i skutků, dáváme plynoucímu času co nejhodnotnější 
obsah. Lze tak činit prací rukou, tvořivým myšlením, obětavou láskou či laskavým 
slovem apod. A toto vše povýšit duchovním zacílením překračujícím hranice prostoru 
i času. Naše přítomnost, budoucnost a současně i věčnost se tak stává naším. Jen naše 
osobní příběhy tvoří mozaiku díla, které se v ohni času očistí, aby dále zůstalo ryzí a  
bez hniloby zmaru.“      
    Z příspěvku do Liptálského zpravodaje od děkana P. Františka Krále, faráře v Liptále 
 
 
 
����� 

 
   V sobotu 20. ledna 2018 se v prostorách kulturního zařízení v Liptále opět konal 
tradiční hasičský ples. Velkou zásluhu na příjemné atmosféře měla, kromě organizátorů, 
kapela Duo Twist z Kladerub, která u nás na plese hrála již podruhé. O zpestření večera 
se tentokrát postarala módní návrhářka Věra Kašíková ze Vsetína, která spolu se svými 
kolegyněmi a manekýnkami připravila nejen inspirativní, ale i zcela netradiční přehlídku. 
    
    Letošní obvodové kolo v hasičském sportu se konalo 5. května 2018 na Halenkově. 
Začínali jsme Štafetou 4x60m. S časem 46,14, kdy jsme na nejlepší družstvo ztratili 
jen 3 sekundy, jsme skončili na krásném 5. místě. Následovala Štafeta CTIF 
a Štafeta dvojic, kde jsme ze sebe vydali taktéž maximum a odměnou nám bylo 5. a 6. 
místo v těchto disciplínách. Na závěr nás čekala už jen královna všech hasičských 
disciplín, a to Požární útok Plamen. A povedlo se. Sice ne úplně s časem dle našich 
představ, ale na postup do okresu z 6. místa ze 17 zúčastněných, nám to zcela stačilo.  

Římsko-katolická 
církev Liptál 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Sbor dobrovolných 
hasičů Liptál 
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   Čtrnáct dní po soutěži na Halenkově nás čekala postupová soutěž v Horním Lidči. 
Čekaly nás i stejné disciplíny, jen jako bonus jsme se museli připravit ještě na 
nejnáročnější hasičské klání – Požární útok CTIF, který je znám svými striktními pravidly 
a množstvím dílčích úkolů, které musí plnit jednotliví soutěžící. Tentokrát nám nepřálo 
štěstí a ani druhý pokus nevyšel podle našich představ. Z  Horního Lidče jsme odjížděli 
zklamaní, ale 8. místo z celkových 26 družstev starších žáků v okrese Vsetín, kteří se 
jarních srazů zúčastnili, je docela dobrý výsledek. 
                                                                        Dorča Ostrušková, instruktorka MH Liptál 
 
   K tradicím naší obce patří bezesporu stavění a kácení máje před místním zámkem. A 
ani letos tomu nebylo jinak. Až na několikátý pokus postavěná obrovská májka 
zkrášlovala střed obce celý květen a nikomu se ji nepodařilo až do řádného termínu skolit. 
Každoročně při kácení májky je pro širokou veřejnost připraveno pohoštění v podobě 
kotle hovězího guláše, točeného piva a nějakých těch dobrot i pro ty nejmenší. Letos nám, 
jako už téměř každoročně, příjemnou atmosféru první červnové soboty zpestřila dechová 
kapela Liptalanka, spolu se zasloužilým muzikantem panem Gojným. 
A jak hodnotí samotnou akci pořádající hasiči? Ještě kolem oběda to vypadlo, že akci 
budeme snad muset i kvůli počasí odpískat. Ale naštěstí se alespoň do samotného kácení 
vyčasilo a letošní ročník hodnotíme jako dosud nejsilnější, co se týká počtu návštěvníků. 
Ze dna kotle jsme vyškrabovali poslední zbytky guláše už po hodině a kapele jsme museli 
k jídlu zajistit alespoň smažené řízky. Naštěstí pivo teklo stále proudem a tak některé 
otrlce nevyhnal k domovu ani večerní prudký liják a zůstali s námi až do pozdních 
nočních hodin.                                                                  Organizační tým SDH Liptál 
 
   I letos se u nás v Liptále konala netradiční hasičská soutěž. Tentokrát ale o týden 
dříve, a to poslední červnovou sobotu. Už od pátečního podvečera se horní fotbalové 
hřiště pomalu začalo měnit v překážkovou dráhu pro hasiče. V sobotu ráno pak nastoupil 
náš guláš mistr strýček Vaculík, aby nejen závodníkům a rozhodčím, ale taktéž divákům 
navařil svůj vyhlášený gulášek. A jak to letos vlastně dopadlo? Počasí nám přálo, guláš 
byl jako obvykle vynikající, no a výsledky nás taktéž potěšily. Oba naši mladí velitelé 
Dorča Ostrušková a Adam Bartozel obsadili krásná druhá místa a k tomu ještě družstvo 
žen vyhrálo celkové pořadí ve své kategorii a doma zůstal pohár za první místo. 
                                                                                                                výbor SDH Liptál 
 
  Děkujeme všem našim tradičním sponzorům. Mezi největší dárce patří bezesporu náš 
zřizovatel Obec Liptál. Díky příspěvkům jsme mohli loni pořídit vlastní kotel na guláš, 
vybavit kuchyň v hasičské zbrojnici novými elektrospotřebiči a novým nádobím,  
do garáže jsme koupili kotoučovou brusku a některé ženy jsme oblékli do nových 
dámských slušivých pracovních úborů. Dalšími dárci jsou samotní občané Liptálu, kteří 
nemalými částkami přispívají na činnost našeho sboru při zvaní na ples. 
Dále pak organizace MAS Střední Vsetínsko, díky níž už jsme mohli pořídit našim 
mladým hasičům nové hadice na požární útok a rozdělovač na běh 60 a 100 m  
s překážkami. 
Z firem je to MAVE EU, Mirmon s.r.o., Nábytek Vaculík, SHERON s.r.o., Řeznictví 
Hruška, Zemědělské družstvo Liptál, Obchod u Daňů, Čalounictví Kirchner, Lipta 
T.D.P., které nám přispívají ať už finančně, nebo třeba dary do tomboly na ples.  
Mezi naše mecenáše patří i pan Jan Mrnuštík a bratři hasiči Gerža a Kirchner. Snad 
jsme na nikoho nezapomněli. Poděkování bychom rádi věnovali i našim členům, kteří se 
aktivně podílejí na činnosti našeho sboru, aťuž se jedná o čištění vodních zdrojů a 
kanalizací občanům Liptálu, údržbu hasičské techniky, aby byla vždy připravena  
k zásahům, vždy připraveným členům zásahové jednotky, vedoucím a instruktorům, kteří 
se věnují výchově naší hasičské mládeže, a v neposlední řadě všem ostatním členům, 
kteří organizují sportovní a kulturní akce pro naše spoluobčany. 
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Napsali o nás : /článek z regionálního  tisku Naše Valašsko, 18.6.2018, Martin Mrlina/ 
 
   Liptálští hasiči jsou činorodí, veselí, pracovití a mohou se pochlubit nejednou 
úsměvnou historkou, dechberoucím zážitkem i technickými skvosty. 
Momentálně čítá sbor založený v roce 1905 čtyřiadevadesát členů z nichž jednadvacet 
působí ve výjezdové jednotce. Za dobu sto třinácti let existence vyjížděli místní hasiči  
ke 146 případům. Jeden z největších zásahů je paradoxně spojen s jedenáct let starým 
pokusem o uloupení bankomatu ze vsetínského marketu. Zloději chtěli odlákat pozornost 
policistů a zapálili stodolu v devět kilometrů vzdáleném Liptálu. Stodola lehla popelem, 
naštěstí se nikomu nic nestalo. Za zmínku stojí jediný požár, ke kterému vyjížděli vloni. 
Na ploše jednoho hektaru shořel smrkový lesík. Včasným zásahem hasiči uchránili také 
vzrostlý les. „Štěstím bylo, že hořelo vedle pozemku liptálského místostarosty hasičů.  
Po telefonu navedl ve složitém terénu kamarády hasiče přímo k požáru a k zásahu poskytl 
vodu ze svého rybníka,“ popsala vedoucí mládeže SDH Liptál Jana Kašpárková. 
Nejhorším rokem byl co do počtu požárů rok 1933, kdy oheň ohrozil vesnici třináctkrát. 
V kronice sboru se píše také o čtyřech požárech založených dětmi. Dvakrát si oheň 
v Liptále vyžádal lidský život. „Jednou se naši hasiči účastnili i pátrání po utonulém 
dítěti,“ doplňuje méně radostnou bilanci kronikářka hasičů Štěpánka Cedidlová.  
   Liptálští hasiči zažívají i veselé okamžiky. Dvacet let koluje ve vsi historka, kdy se  
při tradičním výletu do Jeseníků ztratil tehdejší velitel sboru. Když přišli zkroušeně 
oznámit zmizení jeho prudší manželce, otevřel jim sám nezvěstný. 
   Za pomoci obecního úřadu koupili hasiči od armády cisternu Praga V3S. „Před dvěma 
lety jsme ji přivezli, rok ji opravují v Havlíčkově Brodě. Letos by měla být hotová. 
K tomu pořídíme do konce roku i dodávku,“ říká starosta sboru Karel Tkadlec. 
   Mezi skvosty místních hasičů patří jistě čtyřkolová koňská stříkačka z roku 1905, které 
jsou po celé republice jen tři exempláře. Její opravy se v roce 2013 ujala mladičká členka 
Pavlína Geržová s manželem Tomášem. „Svépomocí udělali z naší stařenky opět mladici, 
se kterou se rádi pyšníme. Nikdy se této rodině nebudeme schopni odvděčit za to,  
co pro nás ve svém osobním volnu bez nároku na honorář udělala,“ oceňuje Kašpárková. 
   Liptálští hasiči pořádají hasičský ples, kácení máje, vlastní pohárové soutěže, zájezd  
do Jeseníků, sběr elektroodpadu po vesnici, čistí kanály i studně a pomáhají  
při generálním úklidu dědiny. Na soutěže jezdí družstva dospělých i dětí.  
„A ještě máme jednu zajímavost. Ostatní sbory mají při zbrojnicích hospody a točí pivo. 
My ale točíme zmrzlinu,“ uzavírá s úsměvem hasička. 
 
 
Dne 22. září 2018 se mladí hasiči SDH Liptál zúčastnili branného závodu v Semetíně, 
který měl určit startovní pozici mladých hasičů na začátku nové sezony 2018-2019.  
Na závodech bylo přes 70 družstev starších i mladších žáků. Naši starší žáci skončili  
10. ze 43 hlídek a díky tomu budou mít na jarním obvodovém kole velmi dobrou 
startovací pozici 
 
Tradiční soutěž O pantok starosty, jež proběhla poslední zářijovou sobotu na hřišti  
ve Vesníku, uzavřela letošní závodní sezonu hasičů z okrsku č.1 Vsetín. 
O putovní cenu pro vítěze soutěžilo pět družstev mužů, jedno družstvo žen, dvě družstva 
veteránů a pět družstev mladších a starších žáků, mezi nimiž jsme byli i my. Soutěžilo  
se v požárním útoku, a to pouze na jeden pokus! Naše družstvo se vyšplhalo až  
na 1. místo v žebříčku, což byl pro nás velký úspěch. 
Jako mladí hasiči jsme ještě soutěžili ve štafetě dvojic, kde jsme se umístili  
na zaslouženém 2. místě. Tím, že většina z nás přestupuje z žáků do družstev mužů a žen, 
jsme za naše výkony byli maximálně spokojení a díky tomuto úspěchu máme 
skvělou motivaci na další sezónu.             Michaela Melichaříková a Josef Koutný 
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   Ve dnech 12. – 14.5.2018 se konala v Pozděchově Chovatelská přehlídka 
trofejí ulovených v okrese Vsetín za rok 2017. Místní pořadatelé připravili bohatý 
doprovodný program pro myslivce i širokou veřejnost. 
 
Nejdůležitější akci tohoto roku byla oslava 70. Výročí založení našeho mysliveckého 
spolku Brdisko Liptál. Při této příležitosti byla dne 26. května 2018 u naší chaty 
uspořádána výstava fotografií z minulých dob a trofejí zvěře, která byla na území honitby 
ulovena. U dobrého jídla, pití a živé hudby jsme si zavzpomínali: 
   „Kde začít? Bylo nebylo... Ne, není tohle pohádka, jen příběh o lásce k myslivosti... 
Za dob vrchnosti náleželo právo myslivosti 11 střelcům, z nichž byli pouze 2 hajní. 
Obecní zastupitelství 17.7.1906 uznalo honební území v Liptále od 1.1.1907 
- 31.12.1912 a honitba byla uznána panství Liptál. V roce 1909 byla výměra pro Liptál 
2418 ha a Lhotě náleželo 1128 ha, obecním nájemcem byl uznán baron Maxmilián z Ulm 
Erbachu. Začala se objevovat nevole s hospodařením v honitbě, dne 17.6.1916 byla 
podána stížnost na nájemce honitby na působení zvěře při škodách na úrodě, 
rozmnožování škodné. Proto padlo rozhodnutí o samohospodaření na svých pozemcích 
pro Josefa Mozgu, č.p.190, Jana Kachtíka č.p.307, Pavla Filípka č.p. 41, Jiřího Vaculíka 
č.p. 187, Marii Chmelařovou č.p. 183 a Pavla Frýdla č.p. 107, kteří tuto stížnost podali.  
V období let 1912 - 1948 došlo k pronájmu honitby drobným rolníkům, hajným a 
nájemcům, kteří se starali o honební místa v Liptále.  
V době válečné (1914-1918 a 1938-1945) docházelo ke snížení stavů srnčí zvěře.  
Po konfiskaci majetku hraběte Brandenstein – Zeppelina vznikly dvě honitby: státní  
o 884 ha a obecní s 1364 ha honební plochy. Podle zákona z r. 1947 byli tehdy všichni 
držitelé loveckých lístků v jedné organizaci a to „Československé myslivecké jednotě“. 
V letech 1951-1959 byla celá výměra pronajata Myslivecké společnosti Liptál. První 
zmínka je ovšem z r. 1948, kdy byl prvním předsedou Karel Matocha z Liptálu č.p. 142, 
za hospodáře zvolen Pavel Smilek z Liptálu č.p. 174 a za členy: Josef Matějů, Jan Daňa, 
p. Obadal, p. Valchář, p. Tomana. Později se řady rozšiřovaly. V této době se starali 
hlavně o zvěř srnčí, lovil se zajíc, bažant, koroptve, černá zvěř, jeleni a mufloni.  
V r. 1976 bylo sdružení spojeno s honitbou ve Lhotě. Po politických změnách v roce 
1989 došlo na členské schůzi dne 11.4.1990  k opětovnému rozdělení na honitbu Lhota a 
Liptál. Právo myslivosti bylo navráceno vlastníkům pozemků. Bylo založeno Honební 
společenství Liptál s Vladimírem Chmelařem v čele a členy výboru: Ing. Janem Evjákem, 
Ing. Machalou, Miroslavem Vaculíkem a Karlem Laštovicou. Dne 26.2.1993 byla uznaná 
honitba o výměře 1634,67 ha a k 1.4.1993 byla pronajata Mysliveckému sdružení Liptál - 
Brdisko. V čele nového mysliveckého sdružení stanul Karel Štrbík, myslivecký hospodář  
Ing. Jan Evják, člen a myslivecká stráž Josef Migdal č.p. 420, Josef Smilek č.p. 380.  
V tomto složení působili do r. 2003. Od r. 2003-2013 stál v čele mysliveckého 
sdružení Liptál Brdisko Stanislav Smilek, myslivecký hospodář Karel Štrbík,  
jednatel Radek Staněk a pokladník Karel Laštovica ml. 
V dnešní době je předsedou Stanislav Smilek, myslivecký hospodář Tomáš Mrlina, 
jednatel Petr Marek a pokladník Karel Laštovica. 
Obhospodařujeme výměru 1635 ha pozemků, na kterých naleznete 9 zásobníkových 
krmelců, 50 krmelců, 27 posedů, 12 krmelišť, 10 zásobníků sena a zásypy pro drobnou 
zvěř. Nedílnou součástí celoročního života všech myslivců je ochrana a péče o zvěř.  
V naší honitbě se vyskytuje srnčí, jelení i dančí zvěř, černá zvěř, zajíc, liška, kuny, holubi 
hřivnáči. O honitbu se společně stará celá členská základna v počtu 34 členů včetně tří 
žen. Jsme i součástí společenského života v obci se svými akcemi: mysliveckým 
plesem a mysliveckým odpolednem s tradičními soutěžemi pro děti i dospělé.“ 
        Zpracovala kronikářka Mysliveckého sdružení Liptál Brdisko, Miroslava Klubalová 
 
Jak již bývá zvykem, tak poslední sobotu v červenci připravili členové spolku pro děti, 
přátele a známé, myslivecké odpoledne plné her a zábavy. Na návštěvníky čekaly 
soutěže pro děti v hodu šiškou na terč, malování, chůze na chůdách a jiné, pro dospělé 
pak tradiční hod sekerou.  

Myslivecké sdružení 
Liptál Brdisko 
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Vynikající zvěřinové speciality v podobě guláše od Ladi Škrabánka či Lojzi Kovařčíka, 
a nebo jako vždy perfektní pečený divočák se zelím a knedlemi od Pavlíka Londy byly 
skvělým doplňkem k vychlazenému pivku a živé hudbě v krásném letním počasí.  
Letos poprvé připravila doprovodný program družina Jagari. 
 
    „Začíná podzim a s ním i naše práce s krmením zvěře, aby bez strádání přežila zimu. 
Snažíme se s nejlepším vědomím i svědomím pečovat o zvěř v naší honitbě. A to jak 
přikrmováním, tak i lovem. Mnozí z Vás si stěžují na škody zvěří na zemědělských 
plodinách, travních a lesních porostech. My se však snažíme minimalizovat tyto škody 
odlovem zvěře, avšak jsme také limitováni jak zákonem o myslivosti, tak zdravým 
rozumem. Nejde všechno "vystřílet". Zvěř přece odjakživa patří do přírody, která je 
součástí nás všech! A musíme si také uvědomit, že pokud chceme něco vypěstovat u lesa, 
nebo v lese, musíme my vytvořit oplocení, aby tam zvěř nemohla, protože ona si nebude 
stavět plot, aby nemohla k nám! Jsme součástí přírody stejně tak, jako i zvěř. V životě jde 
o to, abychom se naučili žít v rovnováze jak se sebou, tak i se vším kolem nás.“ 
                                                                                  Myslivecký hospodář Tomáš Mrlina 
 
 
����� 

 
 
   V letošním roce jsme se již po čtvrté setkali od stého výročí založení Sokolu v Liptále.  
V roce 2014 byla po dlouhých letech znovu uspořádána valná hromada všech členů.  
Od té doby se každoročně na přelomu roku setkáváme v Hospodě U Klesků, abychom 
zhodnotili uplynulý sportovní rok. V letošním roce se valná hromada uskutečnila 
v pátek 23.2.2018. 
   Fotbalová sezona 2013/14 měla pro Liptál velmi špatný konec, protože se umístil  
na posledním místě a sestoupil do IV. třídy. Od této doby jsme se každý rok snažili 
postoupit, ale vždy k tomu něco chybělo. Až letos v sezoně 2017/18 se to podařilo.  
Od začátku sezony se našemu klubu velmi dařilo a za celou sezonu doma neztratil ani 
jeden bod. Venku několik ztrát bylo, ale největší ztrátou byl předposlední zápas sezony 
proti Velké Lhotě, kde Liptál velmi nečekaně prohrál 2:3 a tím bohužel spadl na druhé 
místo za tým z Ratiboře. Ratiboř B měl sice stejně bodů jako my, ale díky lepšímu 
vzájemnému zápasu skončil první, a tím pádem automaticky postoupili oni. Na Liptál 
se ale nakonec usmálo štěstí, protože Lhotka nad Bečvou nepřihlásila svůj tým do III. 
třídy, a tak postoupil konečně i Liptál. Současní fotbalisté Liptálu si tento postup za jejich 
výkony určitě zaslouží a myslím si, že ani ve vyšší soutěži se neztratí. 
 
   Mladší přípravka je kategorie nejmladších fotbalistů, kde se ještě nesbírají výsledky a 
ani se nesestavuje tabulka. Tady se hraje pro radost a pro budoucnost. Celý rok se každý 
víkend hrají turnaje po čtyřech týmech a vždy se až na konci sezony uspořádá jeden velký 
turnaj, kde se již hraje o vítěze a o body. 
Letos se turnaj uskutečnil v sobotu 9.6.2018 ve Valašských Příkazech, kde se sjelo  
32 týmů z celého okresu Vsetín. Liptál byl nalosovaný do skupiny D, kde změřil své síly 
z Valašskými Příkazy, Zašovou a Leskovcem. Ve skupině si Liptál připsal jedno vítězství 
nad Příkazy 4:0 a dvě prohry. Jelikož jsme skončili na třetím místě ve skupině, dostali 
jsme v další vyřazovací fázi turnaje soupeře z lepších týmů. Bohužel nám los moc nepřál 
a za soupeře nám byl určen tým z Valašského Meziříčí. Tento tým byl výrazně lepší a 
Liptál bohužel prohrál 0:8 a turnaj pro nás tímto skončil. I tak jsme ale byli s průběhem 
turnaje a s výkonem hráčů spokojeni. Děti si turnaj užily a odnesly si z něho mnoho 
zkušeností. Turnaj nakonec vyhrálo Ústí, za nimi skončil Rožnov pod Radhoštěm, 
Valašská Polanka a čtvrtý se umístil Ratiboř. 
Fotbalový klub Liptál požádal fotbalový svaz o pořádání závěrečného turnaje v příští 
sezoně, takže pokud budeme vybráni, uskuteční se tento velký turnaj na našem hřišti. 
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   Po krátké přestávce jsme se letos opět vrátili k zápasu Hořanska proti Dolansku. 
Jednalo se již o sedmý ročník, kdy zatím byl stav na zápasy nerozhodný, a to 3:3. 
Na konci velmi dobrého utkání byl gólový stav nerozhodný 1:1 a tak musely rozhodovat 
penalty, ve kterých byli úspěšnější hráči z Hořanska, kteří vyhráli 7:6. 
Předzápas mužů obstaraly děti z mladší přípravky, kde naopak úspěšnější byli fotbalisté  
z Dolanska, protože vyhráli 6:4.                          Ing. Milan Daňa, předseda FK Liptál 
 
   V červenci jsme pro naše malé fotbalisty připravili tábor. Jednalo se o tři dny pobytu  
na fotbalovém hřišti včetně spaní ve fotbalové klubovně. Ve čtvrtek ráno se rodiče 
pomalu sjížděli a dobrodružství mohlo pomalu začít. První den jsme měli pro děti 
připraven pěší výlet na Vartovnu a další den jsme jeli do ZOO. Každý den jsme se 
samozřejmě věnovali trénování fotbalu. V sobotu byl tábor ukončen fotbalovým turnajem 
a poslední tečkou byl slavnostní oběd v Restauraci Salis. V sobotu odpoledne jsme se 
rozešli domů a naštěstí nám žádné dítě nechybělo. 
                                                                            Ing. Milan Daňa, předseda FK Liptál 
 
Když horskou fotbalovou ligu Na Rovné plánoval, chtěl jsem, aby se tam opravdu hrál 
fotbal, když už je to vzpomínka na historické fotbaly Na Rovné. Proto jsme vzali celý 
tým liptálské přípravky, aby se postarali o hru. 
V době příprav jsem vůbec nepředpokládal, že by pamětnici „horské ligy“ mohli osobně 
vyběhnout na trávník. Myslel jsem si, že jejich úloha bude spíše ve vzpomínání, 
debatování a pití piva, kalíšků a pojídání guláše. Jsem rád, že jsem se mýlil a že tato stará 
garda vyběhla na křivou Rovnou a ukázala divákům, že ten fotbal ještě nezapomněli. 
Dokonce tito starší pánové porazili nás mladší 10:9! Věřím, že se všem tato akce líbila, 
protože při takových akcích vznikají ty krásné vzpomínky. A jelikož my mladší bychom 
taky rádi vyhráli, myslím si, že odveta bude brzy.    Ing. Milan Daňa, starosta obce Liptál 
 
   V letošním roce se nám konečně od roku 2014 povedlo postoupit do III. třídy. Jediná 
kaňka na tomhle úspěchu byla, že až z druhého místa za týmem Ratiboře B díky horšímu 
vzájemnému zápasu. Od prvního místa nás dělil jediný gól. Brzy po postupu jsme ale 
zjistili, že nová sezóna nebude procházkou růžovým sadem. Soupeři byli o poznání 
kvalitnější a fotbalovější než v minulé sezóně. I proto mě velmi potěšilo, když jsme 
podzimní část soutěže zakončili na krásném 4. místě s minimálním odstupem na první 
místa. Předváděná hra byla jako na houpačce. V některých zápasech jsme zbytečně přišli 
o body (Halenkov B, Ratiboř B). Jindy jsme měli zase štěstí (Leskovec) a vydřeli cenné 
výhry (Kladeruby), takže umístění by mělo odpovídat. 
Doufám, že kvalitní zimní příprava a fanoušci, kteří s námi jezdili i na některé venkovní 
zápasy, nám pomůžou k tomu, abychom na jaře bojovali o nejvyšší příčky. Stejně jako 
loňskou sezónu máme stabilizovaný tým, který by bylo vhodné o trochu rozšířit. Bohužel 
jsme se na každý zápas nemohli sejít ve stejné sestavě (zranění, karty, práce škola), a 
proto zvláštní poděkování zaslouží hráč Roman Šimara, který i přes trénování mládeže a 
ukončení kariéry ukázal srdíčko a pravidelně pomáhal A týmu. Byl bych rád, kdyby byl 
inspirací pro další hráče, kteří by nám mohli pomoci a snad se k nám v zimní přípravě 
připojí.                                                                       Roman Polách vedoucí FK Liptál, 
 
   Spoustu zápasů jsme vyhráli o gól nebo po penaltách. Měli jsme i štěstí. Mrzí nás ztráty 
například s Ratiboří B. V posledním kole nás jasně fyzicky i fotbalově přehrály Huslenky. 
Dali jsme 21 branek, ale mohlo by jich být více. Dařilo se na stoperu zkušenému Matějů. 
Škoda, že se zranil Zgarba, tomu to padalo. Nelepilo to naopak tradičnímu střelci 
Navrátilovi. Bukáček skvěle dirigoval hru a měl dost finálních přihrávek. Pokračuje 
trenér Vladimír Gerža. Vrací se nám ze Lhoty u Vsetína David Dajčar, který pokud je 
zdravý, je výborným univerzálem. Jde mu to jak v brance, tak v poli. Ještě jednáme 
s jednou posilou. Jinak v brance jsme střídali dvojici mladých kluků Poslušný, Goláň. 
                                                                      Zdroj: www.valasskyfotbal.cz,Martin Němec 
                                                                                      Příloha č.: 10 – články z novin 
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   S příchodem letních prázdnin nám skončila volejbalová sezona 2017/18 v tělocvičně, 
ale ani v létě jsme nezaháleli a trénovali na venkovním hřišti na Syrákově. 
V srpnu proběhl tradiční losovaný turnaj v Pozděchově na antuce, kterého se zúčastnili 
někteří členové KVN Liptál. Losovaný turnaj je zajímavá zkušenost, protože se 
volejbalisté, kteří se sejdou na turnaji, náhodně rozlosují do družstev, takže nikdo neví,  
s kým bude hrát. 
   Na poslední prázdninovou sobotu 1.9.2018 jsme byli pozváni na 17. Ročník Hodového 
turnaje v Ústí (Memoriál Jana Šimary). Celkem se zúčastnilo 7 týmů z okolí. Hrálo se  
na dvou antukových hřištích, každý s každým, na 2 hrané sety. I když bylo počasí 
proměnlivé, na dobré náladě a pohodě to neubralo. V turnaji se nejlépe dařilo týmu 
Cheguevara ze Vsetína.  
   Dne 24. listopadu 2018 jsme se zúčastnily tradičního Chlebíčkového turnaje, 
tentokrát v Hošťálkové. Sešlo se nás 7 družstev (Hošťálková, Ratiboř, Bystřička, Vsetín, 
Val. Meziříčí, Jablůnka a Liptál) a hrály jsme v tělocvičně základní školy. Systém byl již 
také tradiční, na 2 hrané sety do 20 každý s každým, také z důvodu jen jedné, i když velké 
tělocvičny. Hrálo se nám velmi dobře, hned v úvodním utkání jsme porazily obávaný tým 
z Jablůnky. Všechny zápasy byly vyrovnané, bojovalo se o každý bod, který mnohdy 
rozhodl o konečném umístění. Bylo to tak i u nás, protože v konečném součtu jsme i díky 
další výhře a dvěma lepším remízám obsadily krásné 3. místo. 
                                                                                 Příloha č.: 11 – výstřižek z novin 
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   V neděli 19. srpna 2018 odpoledne se začaly k obecnímu úřadu přibližovat nejrůznější 
dětská nosítka a kočárky. Nastrojení rodiče i jejich miminka přicházela na tradiční vítání 
občánků. Všechny zúčastněné slavnostně přivítal v zasedací místnosti tentokráte 
místostarosta obce Ing. Ondřej Vaculík a předsedkyně Komise pro občanské záležitosti 
při ZO Liptál Darina Geržová. Milým vystoupením své následníky zaujaly děti z Malůšat 
FS Lipta. Při podpisu do pamětní knihy převzali rodiče peněžní i věcné dárky  
a na památku se vyfotili. CD s fotografiemi bude zúčastněným předáno později. 
Koho jsme přivítali: Čejka Filip, Hořansko 
                                 Mikulcová Barbora, Kopřivné 
                                 Zajíček Patrik, Kopřivné 
                                 Vaculíková Adéla, Hořansko 
                                 Daňová Edita, Na Špici 
                                 Schicho Marek, Na Špici 
                                 Martinů Jakub, Pod Hranicí 
                              Jenčík Michal, Střed. 
 
   V neděli 21. října 2018 se konalo v letošním roce již druhé vítání občánků.  
Po přivítání všech přítomných předsedkyní Komise pro občanské záležitosti při ZO 
Liptál, paní Bc. Darinou Geržovou, následoval krátký proslov a přání všeho dobrého  
od pana starosty Ing. Milana Dani. Děti z Malůšat FS Lipta předvedly, co se samy již 
v raném dětství naučily. Snad je budou další noví maličcí následovat. 
Po podpisu do pamětní knihy převzali rodiče dárky a na památku se vyfotili.  
Koho jsme přivítali: Nikolén Matěj, Dolansko 
                                 Dajčar Filip, Na Špici 
                                 Migdalová Natálie, Lůžko 
                                 Hořanský Lukáš, Hořansko 
                                 Vráblíková Gábina, Střed 
                                 Matoška Adam, Dolansko  
                                 Špička Dominik, Střed 
                                 Surovčáková Monika, Na Hranici 
                                 Ondruchová Kateřina, Střed 
                              Bořutová Klára, Pod Hranicí. 

Klub volejbalových 
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   V sobotu 8. prosince 2018 se konalo tradiční předvánoční posezení se seniory. 
Tentokrát však již i první příchozí koledami vítala Cimbálová muzika Kuráž ZUŠ 
Morava. K navození vánoční nálady pak přispělo nejen krásně vyzdobené prostředí sálu, 
ale i vystoupení Malé Lipty a Malých ogarů FS Lipta Liptál. Po pozdravu pana starosty a 
tradičně dobrém občerstvení k poslechu i tanci hrála hudební skupina 1+1 Jana a Josef 
Vráblíkovi. Potěšila nás hojná účast i mladších seniorů, jen Mikuláše s průvodem čertů se 
všichni nedočkali. Ti přišli tentokrát až po obchůzce celé vesnice, ale pak to stálo za to! 
Vyzpovídali i vytancovali přítomné a popřáli všem krásné a pohodové vánoční svátky.  
                                                        Za Komisi pro občanské záležitosti, Eva Krausová 
                                          Příloha č.: 13 – plakát, pozvánka na Posezení se seniory. 
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Projekt Revitalizace veřejného prostranství v obci Liptál – II. Etapa byl zpracován jako 
podklad pro žádost o dotaci z Operačního programu Životní prostředí. Jedná se o projekt, 
který řeší další nové výsadby stromů, keřů a travnatých ploch na více místech obce  
a okrajově také ošetření několika vzrostlých dřevin. Bude se realizovat koncem tohoto  
a v první polovině příštího roku. 
Kde všude se nové výsadby objeví? 
Zámecká alej - doplnění 38 nových lip do lokality tak, aby byla znovu obnovena 
jednostranná alej od bytovek k novému ovocnému sadu. 
Zámecký park - v parku před zámkem dojde k rozsáhlejší výsadbě keřů, včetně azalek, 
rododendronů, dále trvalek a několika stromů. Podrobněji se budeme výsadbě v této části 
obce věnovat až při samotné realizaci. 
Na Špici – autobusová točna - doplnění keřů a jednoho menšího stromu do dvou 
ostrůvkovitých ploch, které jsou nyní bez zeleně. 
Hořansko, pod bývalým čalounictvím - výsadba keřů a dřevin do volné plochy  
u chodníku a potoku Rokytenky. 
Hořansko u smíšeného zboží u Daňů - kompletní výsadba nových keřů u chodníku.   
Okolí hřbitova - podél historické zídky hřbitova bude citlivě doplněna nová výsadba 
keřů a dřevin. U parkoviště a chodníků v blízkosti hřbitova budou vysazeny nové javory 
(javor červený), čímž vznikne nové stromořadí místo neprosperujících kulovitých jasanů. 
Okolí evangelického kostela - na prostorné zahradě kolem kostela je navržena poměrně 
rozsáhlá nová výsadba keřů, trvalek i dřevin. 
Škurňův dvůr - zde dojde k doplnění drobného stromořadí – sakur a hrana břehu toku 
bude doplněna keřovou výsadbou. 
Centrum obce - v okolí obecního úřadu, prodejny Jednota a náměstíčka budou doplněny 
stávající keře, které byly poškozené stavební činností a také vysazeny nové dřeviny. Dále 
zde budou ošetřeny vzrostlé břízy za budovou OÚ. 
Dolansko – u základní školy praktické - v minulém roce musela být pokácena 
stará mohutná lípa, místo ní bude vysazen nový soliterní dub. 
Dolansko U Tataláků - výsadba několika ovocných dřevin podél komunikace. 
Dolansko – u pily - v této části je navrženo odborné ošetření většiny vzrostlých dřevin, 
u několika nevyhovujících jedinců kácení. Lokalitu oživí nová výsadba několika dřevin. 
Dolansko – u Tomanů - odborné ošetření vzrostlé dominantní lípy u vodního toku a 
kácení lípy v nevhodných prostorových podmínkách. 
Dolansko – stromořadí u Rokytenky - starší jasanové stromořadí podél vodního toku 
Rokytenka bude s ohledem na špatný zdravotní stav, defekty, různé poškození a sníženou 
vitalitu odkáceno. Nově zde bude vysazeno stromořadí 10 ks javorů babyk. 
Amfiteátr - nová výsadba u vstupu do kulturního dřevěného areálu. 
U fotbalového hřiště – výsadba dřevin k nově upravenému parkovišti (dojde  ke 
zmenšení zpevněné plochy), také dojde k založení travnatých ploch namísto zpevněných. 
Celkem bude v obci odborně ošetřeno 21 ks dřevin, vysazeno 1870 ks nových keřů, 
206 ks trvalek a 127 ks dřevin, z toho 17 ks ovocných, zbytek okrasných. 
                                                                                                                       Věra Jašková 
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   Po delší odmlce Vám přinášíme zprávy z dění v našem Šachovém kroužku. Po minulém 
školním roce, kdy to vypadalo, že kroužek zrušíme, jsme hledali cestu jak v dětech 
probudit zájem o hru v šachy. Nakonec jsme se rozhodli, že tomu dáme ještě jednu šanci 
a půjdeme sebe a šachy představit dětem přímo do školy. Po domluvě s vedením školy 
jsme v pátek 21. září 2018 prošli v první vyučovací hodině všechny třídy a pokusili se 
děti nenásilnou a snad i vtipnou formou seznámit s kroužkem a poskytnout jim základní 
informace jak a kde kroužek probíhá. Následně jsme s paní ředitelkou doladili termín a 
čas konání, aby si děti v celkovém výběru všech kroužků, pořádaných jak základní 
školou, tak Základní uměleckou školou Morava, mohly vybrat ten svůj. Díky spolupráci  
s Mgr. Holmanem (vynikajícím šachistou a tř. učitelem osmé třídy) a našemu rozhodnutí, 
uzpůsobit si pracovní dobu, jsme mohli nabídnout termín kroužku v čase, který je pro děti 
vhodnější, než jsme měli doposud. Nakonec se nám do Šachového kroužku přihlásilo 
skoro 20 zájemců. Po vyhodnocení všech přihlášek a vzhledem k velikosti prostor, kde  
se scházíme, jsme se rozhodli rozdělit děti na dvě skupiny. Na ty mladší a převážně hry 
neznalé a ty starší, kteří šachy hrají, nebo alespoň znají základy hry. Scházíme se vždy 
v pondělí a to čase do 15:00, kdy klubovna patří těm mladším a od 15:00 do 16:30  
je střídají ti starší a zkušenější.                               Za Šachový kroužek Radim Chmelař 
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3.1.2018 jsme oslavili 1.výročí od založení Jagāri. Za tu dobu se družina pořádně 
rozrostla – nyní se skládá z 12 dospělých členů a 4 dětí. Náš první výroční thing (sněm) 
se uskutečnil 6.-7. ledna 2018 v myslivecké chatě. Vyráběli jsme z kůže, šili, pletli košíky 
a pod vedením Simči Bukáčkové jsme zkoušeli plstit z ovčí vlny. Celý víkend vládla 
parádní atmosféra a thing dopadl na jedničku. 
Přijali jsme nabídku mladých filmařů z Valašských Klobouk a v únoru se Halfdan, 
Drengr, Úlfarr a Gudrún zúčastnili natáčení jejich amatérského filmu o Vikinzích  
na hradě Brumově.  
16.-18.2.2018 jsme strávili příjemný víkend na workshopu, pořádaného Čeládkou 
řemeslnou na základní škole v Otrokovicích. Program workshopu byl na řemesla bohatý. 
V nabídce byl šerm, tkaní nejen na karetkách, naalbinding, řezbářství, koželužnictví, 
síťování, šití kostýmů, přednášky o účesech a barvení látek i vlny. Pletení košů bylo  
v režii našeho lektora a košíkáře Bjarniho. Pro nás nejdůležitější byla řemesla spojená  
se zpracováním vlny – tkaní na karetkovém stávku a naalbinding, které se naučila 
Thorun. Halfdan zvládl kurzy řezbářství a práce s kůží. Všichni přednášející a lektoři byli 
naprosto vstřícní a profesionální.  
Načerpali jsme nové vědomosti a naučili se nová řemesla. Rozvinula se i spolupráce  
s Čeládkou řemeslnou a to i navzdory tomu, že jejich parketou je vrcholný středověk, 
zatím co my ztvárňujeme středověk raný. Jagāri se tak po jejich boku zúčastní dalšího 
ročníku zážitkového dne nejen pro rodiny s dětmi - Žijeme středověkem ve Zlíně. 
   Nejdůležitější okamžik pro celou naši družinu byl však ten, kdy se nám podařilo uzavřít 
smlouvu na pronájem pozemku pro stavbu naší osady. Po téměř ročním hledání a 
jednáních jsme kontaktovali i místní firmu Prodag a majitelům pozemku v údolí  
za zvoničkou se naše vize osady zalíbila.  
Od podpisu smlouvy o pronájmu se snažíme dělat maximum na budoucí osadě, avšak 
stále jezdíme a jsme vidět i na akcích jako byl Dětský skautský den 
ve Vizovicích. Navštívili jsme taky náš oblíbený Utgard, který se letos přesunul 
z Rajecké doliny do obce Partyzánská Ľupča na Slovensku. 
Zde organizátoři postavili úplně nový Archeopark Liptovia. Poprvé zde zakusili chuť 
bitev i naši válečníci a historii na vlastní kůži zažil také nový člen naší družiny, kterým 
se stal Dominik Cedidla, od teď známý jako Vígr. 
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V rámci spolupráce s místními spolky jsme připravili dětský koutek na mysliveckém 
odpoledni v Liptále. Sem zavítala část družiny a přátelé, kteří neváhali obléct kostým a 
přidat se k nám alespoň na jedno odpoledne. Děti si mohly vyrábět ze dřeva různé druhy 
zvířátek a vyzkoušet tkaní. A konečně nechyběla ani ukázka boje. Poněkud drsnějšího 
než by se dalo čekat, avšak naši muži, jež představují elitní válečníky té doby ani 
nemohou být jiní. 
Já s Dengrem jsme se zatím vydali na svůj první viking (nájezd). Dostali jsme letos 
nabídku od Dalibora Grimma, jež je součástí Wolinské Flotily – Flota Jarmeryka, na Rejs 
po Štětínském zálivu. Neváhali jsme a udělali jsme dobře. Čtyři nezapomenutelné dny a 
noci, které jsme strávili jako součást 13-ti členné posádky na dobové dlouhé lodi Snekkar 
nám ukázaly nový svět a zaryly se nám hluboko do našich srdcí. Věřte, že toto 
dobrodružství zahrnující noční plavby a hodiny veslování navzdory rozmarům počasí, 
otestovalo naši vytrvalost a několikrát nás dovedlo až na pokraj našich sil. Mohli jsme ale 
zažít sílu moře a představit si jak zdatní museli být muži, kteří se na takových lodích 
plavili z Dánska do Anglie, či Francie. 
Máme za sebou i Liptálské slavnosti, které jsme jako minulý rok navštívili s našim 
dobovým táborem, dětským koutkem a nově i přehlídkou bojů. Sešli jsme se tentokrát  
v jiné sestavě spolu s nováčky a zájemci o družinu Michalem Vodákem a Martinem 
Jurajdou. Počasí se nám letos moc nevydařilo a museli jsme se tomu i přizpůsobit a 
improvizovat. Doufejme, že na příštím jubilejním ročníku tomu bude jinak a my se 
sejdeme u večerního ohně, kde budeme malým i velkým návštěvníkům vyprávět příběhy 
ze života Slovanů i seveřanů. 
V sobotu  22. 9. Jsme se zúčastnili akce Žijeme středověkem před zlínským zámkem. 
Víkend na to na historická akce v Mikulčicích jsme zakončili naše letošní putování. 
To všechno jsme zažili za posledních pár měsíců a stále nám chodí nová pozvání a nové 
nabídky na spolupráci, nebo návštěvy akcí i v dalším roce.  
                                         Velitel Jagāri Halfdan Ulfr,  ( z článků pro Liptálský zpravodaj)                                                                                       
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Obci Liptál bychom chtěli  moc poděkovat za rekonstrukci radioamatérské klubovny  
a za finanční podporu našeho spolku. 
Před zateplením a výměnou oken bylo v létě v podkroví nesnesitelné horko a v zimě zase 
taková zima, že děti musely být ve svetrech. Už teď je znát rozdíl. I když hodně svítí 
sluníčko, v klubovně je příjemně. 
Jsme rádi, že se v obecním rozpočtu našly peníze i na novou elektroinstalaci, která je  
pro nás důležitá. Také moc děkujeme za vstřícný přístup pana starosty a za trpělivost, 
se kterou s námi řešil naše požadavky na úpravy uzemnění a jiných věcí, které vedly  
k vybudování kvalitního vysílacího střediska. Ještě jednou moc díky. 
                                                                  Za členy AVZO p.s. Liptál,Tomáš Gerža 
                          (Děkovný dopis zveřejněný v Liptálském zpravodaji v červnu 2018) 
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Rok se s rokem sešel a Obec Liptál uspořádala dne 11. srpna v přírodním kulturním 
areálu již po čtvrté Liptálský gulášfest. I v letošním ročníku porovnalo své síly  
9 gulášníků, a to Laďa Gerža z Geržiček, Ladislav Kováč, Honza Matonoha, Alan Šerý, 
Laďa Škrabánek, Mira Malčík, Lojza Kovařčík a dvě dámy, Lucka Srněnská a Karolína 
Papšíková. Jak už bývá tradicí, o hudební a taneční zábavu se postarala dechová hudba 
Liptalanka a ve večerních hodinách hudební skupina 1+1.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
AVZO p.s.Liptál 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
IV.gulášfest 
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Pro děti byla připravena zábava v podobě skákacího hradu, jízdě na ponících, jízdě  
na voze s koňským spřežením, malování na obličej a dětské tetování. I když ráno 
panovalo převážně deštivě počasí, tak všichni gulášníci přistoupili k přípravě velice 
zodpovědně, s dobrou a přátelskou náladou, která byla podporována dobrou slivovičkou a 
pivem. Naštěstí už po 12 hodině se začínalo počasí umoudřovat a při oficiálním zahájení 
v 15:00 hodin bylo počasí už ideální. Vzhledem historicky největší účasti hostů se dna 
kotlů objevovaly už před sedmnáctou hodinou. Ten, kdo nebyl dostatečně nasycen, měl 
možnost doplnit svůj žaludek párkem  
v rohlíku a dalšími pochutinami. A jak už to bývá, ke guláši nemohlo chybět ani pivo. 
Pravidla soutěže a hlasování se ponechalo stejné jako v předešlých ročnících. Každý 
účastník měl během ochutnávky možnost dát svůj hlas svému favoritovi losem, který 
obdržel u vstupu. Vyhlášení o nejlepší guláš proběhlo v 19:00 hodin. Na třetím místě  
se nakonec umístila Karolína Papšíková, druhou příčku obsadila Lucka Srněnská a 
vítězství z prvního ročníku obhájil Ladislav Kováč.  
Za sebe musím říci, že vítězem byli všichni gulášníci, protože všechny guláše byly 
výborné, což se odrazilo i při hlasování, jelikož rozdíly mezi hlasy byly velice malé. 
Vyhlášením celá akce samozřejmě neskončila a díky příjemnému počasí pokračovala 
volná zábava za doprovodu hudební skupiny 1+1 až do pozdních nočních hodin. 
                                                            Ing. Ondřej Vaculík, místostarosta obce Liptál 
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Soubor Lipta Liptál se rozhodl uspořádat za účelem zkrácení dlouhých zimních večerů 
vědomostní soutěž pro všechny. 
     1. Liptálský kvíz se uskutečnil 19. Října 2018 v kulturním domě v Liptále. Přihlásilo 
se 10 statečných týmů po 4-5 soutěžících, na které čekalo 10 soutěžních okruhů z různých 
témat (např. aktuality daného týdne, historie Liptálu či dokonce poznávání coverových 
písní (obměněná verze již existující skladby). 
První příčku vybojoval tým Sportovců 
     2. Liptálský kvíz se konal 16. Listopadu 2018, kdy byla účast znatelně větší. Přihlásilo 
se tentokrát 14 týmů a soutěžící si opět lámali hlavy nad deseti okruhy - od poznání 
vlajek států, stromů v Liptále až po anatomii lidského těla. Prvenství si domů tentokrát 
odnesl tým Dva + Dvě. 
                                                                 Za FS Lipta Liptál Zdeňka Melichaříko 
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V neděli 2. prosince 2018 se konal další adventní koncert v liptálském evangelickém 
kostele, který tradičně ve spolupráci s farním sborem pořádá ženský pěvecký sbor 
Rokytenka. Letošními hosty byla cimbálová muzika Šternovjan z Újezdu u Brna,  
v jejímž podání jste mohli slyšet koledy z Brněnska. Představil se rovněž Flétnový soubor 
místní pobočky ZUŠ Morava. 
I když v okolí byla velká nabídka různých kulturních programů, našlo si cestu do kostela 
dost posluchačů a velmi jim za jejich přízeň a podporu děkujeme. Hlavní poděkování jim 
ale patří za to, že přispěli finančně na charitativní sbírku, jejíž výtěžek, 8 840,- Kč,  
byl poslán na konto Diakonie Vsetín – domácímu hospici Devětsil, který všestranně 
pomáhá rodinám zvládnout poslední dny života blízkého člověka v jeho rodinném 
prostředí. Dárcům i všem našim příznivcům přejeme klidné vánoční svátky plné rodinné 
pohody a v novém roce pevné zdraví a dny plné štěstí a sluníčka. 
                                                                                Za Rokytenku Hana Vaculíková 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Liptálský kvíz 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Adventní koncert 
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Je již devatenáctiletou tradicí, že do Liptálu zavítá Mikulášská družina na voze taženém 
koníky pana Pavla Valcháře a Terezy Valchářové. Nebylo tomu jinak i letos. Členové 
základní složky Lipty navštívili kolem 13 domů, kde je čekali hodné i zlobivé děti. 
Některé návštěvu Mikuláše zvládly bez uroněné slzy, jiným jich pár ukáplo. 
Ale nakonec na všechny - i na koníky čekala Mikulášská odměna. 
                                                        Mgr. Andrea Čalová, předsedkyně, FS Lipta Liptál 
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Během celého roku kromě letních prázdnin se děti i dospělí scházeli v hodinách Zumby.  
Děti v čase od 17.00 do 17.50 hod. a dospělí od 18.00 do 19.00 hod. 
Děti se nejen naučily choreografie na známé hity, ale také si zahrály taneční hry například 
s citronem, novinami, šátky a skoro na žádné hodině nechyběla jejich nejoblíbenější 
taneční hra “sochy“. Před vánocemi jsme uspořádali soutěž Zumba má talent. Téměř 
všechny děti si nachystaly vlastní choreografii na svou oblíbenou písničku a rozhodování  
o vítězi bylo moc těžké. Obecnímu úřadu Liptál děkuji za poskytnutí prostor pro naše 
“zumbačení“.                                                                                        Lenka Ahmed 
 
 
����� 
 
 
V klubovně OÚ Liptál v I. poschodí probíhá cvičení jógy, které vede Lída Zajícová. 
Každé pondělí od 17-18.15hod. „Relaxační jóga“ 
Relaxační jóga vychází z klasické hatha jógy, ale klade největší důraz na dech – nikoliv 
na tělo a mysl.Nenutíte se do žádné pozice, jste svědky svého těla, sledujete, jak se hýbá 
a jak dýchá. Když máte pocit, že vašemu tělu nějaká póza nevyhovuje, prostě jí neděláte. 
V lekcích se nádherně uvolníte a jemně protáhnete, jejich přirozenou součástí jsou  
i klasické jógové relaxace. Příjemně protáhne záda i tělo, ale neklade žádný důraz 
na fyzickou připravenost 
 Každý čtvrtek od 17-18.15 hod. „Vinyasa flow jóga“ 
Vinyasa jóga je volné splynutí dechu a jednotlivých pozic těla, každý pohyb sleduje 
nádech nebo výdech. Cvičení bývá dynamičtější a fyzicky náročnější a vyžaduje 
maximální soustředění, proto předpokládá určitou základní znalost jednotlivých pozic,  
Je tedy vhodnější spíše pro ty, kteří mají už alespoň pár lekcí jógy za sebou. 
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20.-24. srpna 2018 se na Vartovně konal příměstský tábor s angličtinou pro děti ve věku 
10-15 let. Polovina dětí byla z okolí (Jasenná, Liptál, Ublo, Všemina) a polovina z daleka 
(Valašská Bystřice, Zlín, Ostrava, Brno a Praha). 
Tábor pořádal Radim Přímal a Jean Bramley (Jižní Afrika). Na týden jsme se stali 
námořníky, učili jsme se námořnickým dovednostem jako např. vyrobit si kompas, šplhat 
na laně a tak... Udělali jsme si vor, na kterém jsme museli přeplout rybník. Byla to 
legrace, protože někteří tam i spadli.Taky jsme měli stezku odvahy k majáku (rozhledně). 
Tam šli však jen ti nejodvážnější.  
Celý tábor byl zaměřený na angličtinu, abychom se naučili hlavně mluvit a taky správně 
vyslovovat. Moc se nám to líbilo, naučili jsme se spoustu písniček, básniček a her. Každý 
den nám kapitáni Jean s Radimem napsali, co ten den budeme dělat. Všichni jsme dostali 
malé deníčky, do kterých jsme si psali věci, které se za ten den staly. 
Přemlouváme kapitány, aby příští rok byl tábor zase.   Anna Přímalová, účastnice tábora 

Mikulášská jízda 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Zumba 
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Aleš Melichařík není „čistokrevný“ závodník, nehoní se za umístěním, jezdí jen pro 
radost, dobrodružství a miluje pocit svobody. Každý závod je pro něj jen výzvou, 
zkouškou odvahy, nasazení, testem fyzické a psychické připravenosti.  
A to byl i silniční závod Trans dolomitic way, který startoval v italském Teseru. Délka 
byla 1 070 km s neuvěřitelným převýšením 24 000 m a časovým limitem pro dokončení 
závodu 100 hodin. Pro splnění limitu znamenalo ujet průměrně 265 km a nastoupat 6 000 
výškových metrů denně. Ve vysoké konkurenci mezinárodní extrémní cyklistiky zvládl 
Aleš Melichařík tento závod a cílem projel v čase 96 hodin a 20 minut na 2.místě 
v kategorii 40+, celkově na 5.místě. 
Hlavní pořadatel závodu Mauri Barbolini hned na začátku prohlásil, že na tento závod se 
může přihlásit jen šílenec. 
                  (podrobný popis průběhu závodu je uveden v Liptálském zpravodaji č.3/2018          
                                                               a na novinovém výstřižku vis Příloha č.: 12) 
 
 
Podobný závod „1000 Miles Adventure 2018“ (1 663,98 km, cca 38 000 výškových 
metrů) si vyzkoušel Libor Londa na jednokolce. Byla to pro něj výzva bez důkladné 
přípravy a o přerušení rozhodly zdravotní důvody. Přesto je ujetých 201 km za 5 dní 
obdivuhodných. Tohoto závodu na 1 000 mil se v letech 2014 a 2015 zúčastnil Aleš 
Melichařík  a v roce 2014 na 500 mil Pavel Hrbáček. 
Vždy jde o výdrž a prověření lidských schopností podle motta: 
„Dílčí osobní vítězství, dosažení svého vlastního cíle,sebepřekonání, nabytí sebedůvěry, 
pocit pokory, úcta k soupeři i k přírodě, poznání i sebepoznání, strach i euforie, radost i 
bolest…a hlavně velké dobrodružství!“ 
 
Dne 14.8.2018 odstartoval v Kálnici vytrvalostní cyklistický závod VKT 777 nonstop. 
Jedná se o nejdelší jednorázovou cyklistickou akci konající se na Slovensku. Trasa vedla 
přes 20 vrcholů nacházejících se z části v Bílých Karpatech, Strážovských Vrších, 
Javorníkách a pohoří Považského Inovce. Na start se postavilo 18 odvážných, pro které 
pořadatelé připravili téměř 800 kilometrovou trasu s převýšením 11 111 výškových 
metrů, složenou ze čtyř etap, které na sebe vzájemně navazovaly. Start a cíl každé z nich 
byl ve vyhlášeném slovenském Kellis bikepark Kálnica. Vrcholy bylo nutné projet  
ve stanoveném pořadí a vyfotit se na nich se samolepkou určenou pro danou část závodu. 
   „Popravdě řečeno, na start se mi letos nechtělo,“ uvedl Aleš Melichařík. „Byl jsem 
unavený z předchozích extrémních akcí jako je Loudání českou krajinou ( 690 km),  
Trans Dolomitics Way (1070 km), Extreme Spiš (333 km) o Vrchařských korunách 
Valašska a Liptovska ani nemluvě. Chtěl jsem ale podpořit tento unikátní projekt svou 
účastí. Hned na začátku jsem věděl, že letos určitě nevyhraji, když jsem viděl Andreje 
Vavra a Jarka Hubáčka, bylo mi jasné, že tihle vlčáci se poperou o prvenství mezi sebou. 
Znám je, jsou to borci, kteří ví, co chtějí, hned po startu zmizeli a já jsem neměl chuť je 
pronásledovat. Plán jsem měl jasný, 4 dny dovolené a 800 km přede mnou, pojedu si 
svoje a nějak to dopadne... A tak jsem jel svým tempem, nikam jsem se nehnal, ale  
s příchodem posledního dne na mě dosedávala zatím největší krize závodu. Při průjezdu 
dolinou v údolí Luborče jsem se jen stěží bránil spánku, ztěžka jsem se plazil po silnici a 
očima hledal, kde bych si ustlal. Přes hřebeny Bílých Karpat jsem se trápil. Technický 
sjezd do Štítné nad Vláří mi ale znovu zvedl náladu. Dlouhý přejezd pod Makytu mě už 
zase bavil. V tamních rozblácených cestách jsem navíc zjistil, že zde nevidím stopu, do té 
doby prvního, Andreje Vavra. Vymetl jsem snad všechny blátivé kaluže na cestě jako 
vzkaz Andrejovi, že jsem před ním, poprvé jsem tedy začal závodit. Makytu i sedla 
Javorníků jsem přejel v solidním tempu. Tyto kopce ostatně znám, tady jsem doma, věděl 
jsem tedy, co si můžu dovolit. K Lednickému hradu a Dračí studni jsem jel na krev, 
všechno nebo nic. Věděl jsem, že pokud udržím tempo, Andrej nemá šanci... Do cílové 
Kálnice jsem přijel v 16:15 na neuvěřitelném prvním místě. Měl jsem za sebou 791 km  
v čase 54 hod. a 45 min. O 3 hodiny později na 2.místě přijel Andrej Vavro. Dělené 
3.místo obsadil Radek Sádlík spolu s Kamilem Kodetem se ztrátou 25 hodin na vítěze.“  

Úspěchy našich 
občanů 
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 Na jubilejním desátém ročníku Karlovského gastrofestivalu  ve valašských Velkých 
Karlovicích 7.října 2018 se kromě tradiční soutěže o nejlepší frgál soutěžilo i o nejlepší 
klobásu. Porotci posoudili 19 vzorků klobás. „Úroveň byla tradičně vysoká, klobásy byly 
velmi dobře ochucené. Z největší dálky k nám dorazil soutěžní vzorek od Českých 
Budějovic. Jinak ale největší úspěchy slavili výrobci z blízkého okolí a to s klobásami  
z vepřového masa.“ vyjmenoval Lubor Gášek z pořádajícího Penzionu Pod Pralesem. 
Výsledky soutěže o nejlepší klobásu: 1. Jarka Matyščáková, Velké Karlovice – vepřová 
                                                            2. Petr Valchář, Liptál – vepřová 
                                                            3. Luděk Matyščák, Velké Karlovice –vepřová 
                                                            4. Řeznictví Singer, Lhotsko – vepřová 
                                                            5. Petr Lazárek, Vsetín – vepřové maso + divočák 
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V kulturním zařízení obecního úřadu se v roce 2018 konaly tyto akce: 
 
Hasičský ples 20.01.2018 
Myslivecký ples 17.02.2018 
Dětský karneval  03.03.2018 
Seminář ValFS 10.03.2018 
Folkový koncert – Josef Bartoloměj Král 16.03.2018 
Valná hromada FS Lipta Liptál 07.04.2018 
Superstar ZŠ 18.04.2018 
Dětský lazárek –jaro-léto-podzim 11.05.-12.05.2018 
31.Dětský folklórní den 10.06.2018 
MFF 49.Liptálské slavnosti 22.-27.08.2018 
Vystoupení pro návštěvu z USA 14.09.2018 
Dětský lazárek – podzim-zima 21.-22.09.2018 
Volby do Zastupitelstva obce Liptál 5.-6.10.2018 
I.Lipálský kvíz 19.10.2018 
Egypt a jeho tajemství - přednáška 20.10.2018 
Zkouška s CM – Lipta základ 02.11.2018 
II.Liptálský kvíz 16.11.2018 
Beseda se seniory 08.12.2018 
Vánoční besídka DD a ZŠ Liptál  12.12.2018 
Vánoční zpívání a koledování u cimbálu 16.12.2018 
Vánoční koncert žáků ZUŠ Morava Liptál 20.12.2018 
Štěpánská zábava FK TJ Start Lipta Liptál 26.12.2018 

 
Během roku se v kulturním zařízení konalo jedenáct soukromých akcí – oslav. 
 
 
Pravidelně probíhaly během roku v kulturním zařízení tyto zkoušky: 
Po: FoS Malá Lipta         17-19 hod.             FoS Lipta Senioři 19-21 hod. 
            Jóga relaxační          17-18.15 (klubovna) 
Út: FoS Lipta-Malůšata 16.30-17.45 hod.            Zumba                 18.-19.hod. 
St:                                                                        FoS Lipta Základ  19-21 hod. 
Čt: Zumba děti             17-17.50 hod.                   Zumba dospělí      18.-19.00 hod. 
           Jóga Vinyasa Flow   17-18.15 hod.(klubovna)   Jagári                    19.-21.hod.   
Pá: FoS Lipta základ     19-21 hod.                        Dechovka Liptalanka: 19-22 hod. 
Ne:       Dechovka                 10-12.hod. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Akce roku 
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V kulturním areálu obecního úřadu se v roce 2018 konaly tyto akce: 
 
Dětský den MŠ Liptál 01.06.2018 
31. Dětský nejen folklórní festival 10.06.2018 
Rocková noc s Focus rock 20.06.2018 
Pivní slavnosti – Premiér, Kabát revival 21.07.2018 
4.Liptálský gulášfest 11.08.2018 
MFF 49. Liptálské slavnosti, výstava: 70 let MS 
Brdisko, Panenky Dana Králová, ZUŠ Morava-Vv 

22.-27.08.2018 

Adventní vánoční jarmark 01.12.2018 
 
        Příloha č.:14,15,16 - plakát na koncert,pozvánky na plesy, Plán kulturních akcí OÚ 

 
 

 

����� 

 
 
 
 

Ke dni 31.12.2018 bylo v naší obci 1 512 obyvatel. 
 Z toho 1 259 dospělých  
     253 dětí 
     785 žen 
     727 mužů. 
 
Čísla popisná a evidenční: 
 Ke dni 31.12.2018 je v obci je registrováno:  
   547 čísel popisných 
    44 čísel evidenčních (chaty). 
  162 objektů je neobydlených – nikdo není přihlášen na trvalý pobyt. 
 
Za rok 2018 se: 
  narodilo       21 dětí, 
  zemřelo       14 občanů 
  přihlásilo     24 obyvatel 
  odhlásilo     17 obyvatel.     
 
 
Údaje o nezaměstnanosti v Liptále - ke 31.3.2019: 
 
Evidovaní uchazeči: 35 (38 – leden 2019) 
Podíl nezaměstnanosti: 3,00 % (3,3 – leden 2019) 
Podíl nezaměstnaných v okrese Vsetín: 
 – nejvíce Valašská Senice  - 7,27 % (22 evidovaných uchazečů) 
 - nejméně Študlov – 0,58 %. (3 evidovaní uchazeči) 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Přehled obyvatel 
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Rok 2018 začal pravým zimním počasím s teplotami pod nulou a s občasným mírným 
oteplením toto vydrželo až do začátku února. Tehdy trochu sněhu odtálo i opět napadlo. 
Větší mrazy přišly až v druhé polovině února a prvních dnech měsíce března, kdy největší 
mráz byl až mínus 19 stupňů C. V první polovině března mrazy zcela ustoupily, ale 
vrátily se v mírnější podobě a spolu s velkým větrem a  občasným mírným sněžením 
vydržely až do konce měsíce. Od začátku dubna se již  počasí blížilo „jarnímu“ a v druhé 
polovině měsíce „letnímu“. Jaro tak bylo velmi krátké a v polovině května jsme byli rádi, 
že konečně trochu prší. Již koncem května opět převládalo až tropické počasí a říkalo se, 
že je příroda až o čtyřicet dnů popředu. Vždyť již 1.června kvetly lípy ve středu obce. 
V druhé polovině června pak přišly bouřky s přívalovými dešti a znatelně se ochladilo. 
 
   „Bouřka s přívalovým deštěm zasáhla v neděli 10. června před 16. hodinou zejména 
severní část okresu. Nejvíce postiženou byla Dolní Bečva a Rožnov. Plné ruce práce ale 
měli hasiči i v dalších okresech regionu. V Rožnově spadlo za necelou hodinu 28,9 l/m2, 
a to obvykle naprší za měsíc.“                          (Z regionálního tisku Jalovec 12.6.2018) 
 
   „Po delším suchu se okres od 16. do 19. července dočkal pořádné dávky deště. Podle 
informací ČHMÚ Ostrava spadlo nejvíce srážek (95,9 mm,tedy litru na m2) na Horní 
Bečvě. I když se všude jednalo o vydatné srážky, k povodním naštěstí nedošlo. Kvůli 
současnému suchu totiž půda většinu vody dokázala zadržet.“           (Jalovec 24.7.2018) 
 
Červenec tak byl opět ve znamení tropických teplot. Jen na začátku druhé poloviny pršelo 
a pak po čtrnáct dnů opět vládly tropické teploty. Až 7.srpna konečně trochu pršelo a pak 
se i mírně ochladilo. Velké ochlazení přišlo poslední srpnový víkend, kdy denní teplota 
klesla na 14 stupňů C a to bylo „teplotní minimum v ČR za posledních 30 let“. 
První dny v září pršelo a ty další, téměř až do konce října byly podzimově teplé (kolem 
10.10. bylo přes den dokonce 20 stupňů C). V druhé polovině října přišlo s deštěm a 
větrem mírné ochlazení, ale „dušičkové počasí“ se opozdilo a ani na Martina ještě sníh 
nepadal. Ochlazení s prvními mrazíky jsme se dočkali až v druhé polovině listopadu 
(30.11.2018 až mínus 15 stupňů C) a první sníh začal padat v sobotu 1.12. odpoledne – 
při vánočním jarmarku. Do Vánoc ještě trochu sněhu napadalo, ale pak se oteplilo a celé 
vánoční svátky byly opět bez sněhu. Bílá zima začala opět až poslední dny v roce.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Počasí 
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Rekapitulace: 
 
 
 

1. Události roku                                                      str.   2 
2. Rok voleb                                                                   2 - 3 
3. Rekapitulace volebního období                                    3 - 4                                      
4. Dům služeb – Pošta partner                                         4 - 5 
5. Přestavba budovy bývalé mateřské školy                      5 
6. Úprava potoku Rokytenky                                           5     
7. Obecní čtyřkolka                                                         5 
8. Akce „Ukliďme svět“ a odpadky                                  6                        
9. Rekonstrukce v amfiteátru                                          6                    
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